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Slovo starosty
Vážené dámy, vážení pánové, milí přátelé,
s příchodem jara postupně začínáme rozjíždět akce a opravy, 
na které už dlouho čekáte. Mírná zima umožnila v  předstihu 
opravit povrch a dlažbu Skalecké ulice, na kterou naváže oprava 
pěší zóny náměstí F. X. Svobody. Na pěší zóně se  budeme 
soustředit hlavně na propadlé úseky dlažby před cukrárnou 
a  bývalou Slunečnicí. Ukazuje se, že na Skalecké bude ještě 
potřeba dořešit odvod vody ze silnice a  mostu do potoka. 
Současný kanál, i přesto že byl opraven, kapacitně nestačí.
Od začátku února se rozeběhla i  oprava komunikací studeným 
asfaltem (Pražská, Řevnická, Komenského, Rudé armády, Skalecká, 
Lhotecká). Díry se snažíme řešit hned, ne až v květnu nebo červnu. 
Jde ale o provizorní řešení. Větší údržba silnic proběhne koncem března běžným asfaltem, aby 
do Velikonoc byly všechny větší zimní škody odstraněny.
Některé silnice dostanou povrch úplně nový. V  prvé řadě to bude Řevnická v  délce od mostku 
u Billy až po odbočku na Skalku. Půjde o dočasnou opravu celého povrchu s životností pět až deset 
let. Současně pracujeme na studii, která by Řevnickou vyřešila jednou provždy. Ta počítá s  velkou 
generální opravou, rozšířením ulice, chodníkem až k parkovišti pod Skalkou a řešením dešťových vod 
v krajině. Až bude návrh kompletní, zveřejníme ho. Generální oprava je akce, která zabere několik let. 
Rád bych poděkoval pracovníkům odboru investic našeho úřadu. Využili příležitost i  možnost 
uplatnit vlastní iniciativu. Akceschopnost města se zlepšuje každým den a práce díky nim začíná 
dostávat řád i smysl. Daří se rozhýbat věci, které léta nešly, nebo se o nich jen mluvilo.
Mezi zastupiteli také proběhla diskuse k  retenční nádrži na náměstí. Město ji připravovalo 
v předchozích čtyřech letech. Na megalomanském záměru je zřetelně vidět, že na Mníšku existují 
věci a  záměry, na kterých se všichni zastupitelé neshodnou. Pro některé zastupitele je stavba 
nádrže naprosto nehorázným mrháním obrovské spousty peněz s nejistým výsledkem v době, 
kdy je třeba investovat jinam. Jiní v něm vidí ikonické, nadčasové dílo, které musí vzniknout, ať to 
stojí, co to stojí. Ale současná představa o tom, kam by měly být investovány peníze, je výrazně 
jiná, než tomu bylo před rokem. 
Chci vás také informovat o jednání, které proběhlo s panem ředitelem středočeské správy silnic 
a  dalšími pracovníky SUS. Řešili jsme především mostek u  Billy. Jeho aktuální stav není dobrý, 
protože se na mostku, v posledních čtyřech letech, vůbec nepracovalo. Domluvil se následující 
postup. Během jara středočeská správa a  údržba silnic vysoutěží a  podepíše smlouvu 
s projektantem a město prověří alternativní možnosti řešení stavby nového mostku. Do podzimu 
bude projekt a do konce roku stavební povolení. Stavbu kraj zařadí do priorit pro rok 2024.

Ať se vám daří dobře. 
Petr Digrin

Slovo místostarostky
V pátek 24. února uplyne smutné výročí zahájení války na Ukrajině. Je to rok, co i k nám do Mníšku 
zavítalo mnoho uprchlíků před válkou, především žen a dětí. Mnoho z nás se zapojilo do okamžité 
pomoci – ze všeho nejdřív začal fungovat sklad nejen potravinové pomoci, který se stal takovým 
prvním kontaktním místem pro příchozí z Ukrajiny. Do Mníšku přišlo přes 120 lidí a mnoho z nich 
tu bydlí dodnes. Většina z  nich se postavila na vlastní nohy, pracuje, děti chodí do školy nebo 
do adaptační skupiny. Někteří se rozhodli v Česku zůstat, jiní doufají, že válka brzy skončí a vrátí 
se domů. Všichni společně se zapojují do běžného života v Mníšku, účastní se tradičních společenských 
akcí a tvoří si nová přátelství (více informací na toto téma najdete ve Zpravodaji na straně 24). 
Jsem vděčná za to, že v Mníšku žije mnoho dobrých lidí, kteří se rozhodli pomáhat lidem prchajícím 
před válkou. 
Ve středu 22. února jsme Popeleční středou vstoupili do období čtyřicetidenního půstu, který 
skončí až Velikonocemi. Půst neznamená, že bychom neměli jíst nebo pít, nepleťme si ho s redukční 

dietou. Vnímám jej spíš jako výzvu, abychom se na krátký čas zřekli 
věcí, které máme rádi a považujeme je za samozřejmost. Pomůže 
nám v  tom, abychom se zamysleli nad skutečnými prioritami 
našich životů. Zda je to hromadění majetku, nebo spíše pomoc 
bližnímu v  nouzi. A  nemám na mysli jen ukrajinské uprchlíky, 
ale třeba i hendikepované osoby a seniory, kteří žijí mezi námi. 
Závěrem bych se s  vámi chtěla podělit o  mou radost z  toho, 
že se nám v Mníšku daří udržovat staročeské zvyky. Za to patří 
velké poděkování členům spolku Rorejs a jejich přátelům, kteří 
počátkem února uspořádali v  pořadí již 13. a  velmi podařený 
Masopustní průvod (reportáž i s fotkami najdete na straně 16). 
Přeji vám klidný a pohodový březen.

Daniela Páterová
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Jak jsme volili prezidenta České republiky v Mníšku pod Brdy
Měsíc leden byl ve znamení Volby prezidenta České republiky. Ze dvou-
kolové volby vyšel vítězně PETR PAVEL (na fotografii). Funkce hlavy 
státu na další pětileté období se ujme po inauguraci 9. března 2023.

Výsledky 2. kola prezidentské volby (27. a 28. ledna) podle hlasů ode-
vzdaných v Mníšku pod Brdy:

kandidát počet získaných hlasů podíl %

Petr Pavel 2 434 74,39 %

Andrej Babiš 838 25,61 %

Účast ve 2. kole byla v  našem městě 74,37 % oprávněných voličů 
(v celé ČR to bylo 70,25 %).

Výsledky 1. kola prezidentské volby (13. a 14. ledna) podle hlasů ode-
vzdaných v Mníšku pod Brdy:

kandidát počet získaných hlasů podíl %

Petr Pavel 1 598 48,85 %

Andrej Babiš 712 21,77 %

Danuše Nerudová 476 14,55 %

Pavel Fischer 248 7,58 %

Jaroslav Bašta 99 3,03 %

Marek Hilšer 78 2,38 %

Karel Diviš 42 1,28 %

Tomáš Zima 18 0,55 %

Účast v 1. kole byla v našem městě 73,99 % oprávněných voličů (v celé 
ČR to bylo 68,24 %).

Výsledky hlasování v  jednotlivých volebních okrscích v našem městě 
v obou kolech najdete na: bit.ly/OkrskyMnisek. 

Zajímavosti prezidentské volby 2023:
1.  Tyto poslední prezidentské volby dokázaly zmobilizovat zatím nej-

vyšší počet voličů v Mníšku pod Brdy (v roce 2013 přišlo k urnám 
62,92 % voličů; v roce 2018 jich přišlo volit 72,32 %).

2.  Zajímavostí také je, že poprvé se stal prezidentem České republiky 
kandidát, který zároveň vyhrál i v Mníšku pod Brdy. 

Pro srovnání:

–  Rok 2013 (2. kolo v Mníšku pod Brdy):  
Pozdější prezident Miloš Zeman měl 38,31 %. 
Neúspěšný kandidát Karel Schwarzenberg získal 61,68 %.

–  Rok 2018 (2. kolo v Mníšku pod Brdy):  
Pozdější prezident  Miloš Zeman měl 34,11 %. 
Neúspěšný kandidát Jiří Drahoš získal 65,88 %.

Příští Volba prezidenta ČR by se měla konat, po uplynutí pětiletého vo-
lebního Petra Pavla, zase v průběhu ledna 2028.

Z dat Českého statistického úřadu zpracoval 
Libor Kálmán

Uctili tak památku 28 mužů, žen a dětí z Mníšku pod Brdy, kteří se pro 
svůj židovský původ stali obětí zrůdné vyhlazovací mašinérie, provádě-
né hitlerovskou Velkoněmeckou říší.
Židovská komunita žila v našem městě téměř dvě století až do roku 1942, 
kdy její příslušníci museli nastoupit do transportu do Terezína jako pře-
stupní stanice do německých koncentračních a vyhlazovacích táborů.
Součástí pietního aktu bylo i  přečtení jmen všech mníšeckých obětí 
s uvedením jejich věku, kdy museli z Mníšku odejít vstříc jisté smrti (na 
fotografii). Libor Kálmán  (text i foto)

Pietní akt k výročí holocaustu
Členové vedení města Mníšek pod Brdy položili 
27. ledna, u  příležitosti Mezinárodního dne 
památky obětí holocaustu, věnec u  pomníku 
Obětem válek. 

O Z N Á M E N Í  O   J E D N Á N Í  Z A S T U P I T E L S T VA 
Starosta města Mníšek pod Brdy Petr Digrin zve veřejnost ke sledování zasedání Zastupitelstva,  

které se uskuteční ve středu 1. března 2023 od 18 hodin ve velkém sálu Pavilonu.

Online ho můžete sledovat na: bit.ly/YoutubeMnisek.

Z RADNICE
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Petr Digrin (neuvolněný starosta)
Správa majetku, investice, doprava,  
kultura a památková péče.
Tel.: 770 195 113,  
e-mail: petr.digrin@mnisek.cz. 

Daniela Páterová (uvolněná místostarostka)
Školství, spolky, volný čas dětí a mládeže  
a komunikace s veřejností.
Tel.: 737 287 444,  
e-mail: daniela.paterova@mnisek.cz.

Hana Kotoučová (neuvolněná místostarostka)
Odpadové hospodářství, životní prostředí a údržba města.
Tel.: 732 931 219,  
e-mail: hana.kotoucova@mnisek.cz.

Michal Trkan (radní)
Koordinace právních záležitostí  
a koordinace městské policie (ve spolupráci  
s pověřeným zastupitelem Milanem Kotoučem). 
E-mail: michal.trkan@mnisek.cz.

Marie Šretrová (radní)
Zdravotnictví a sociální oblast.
E-mail: marie.sretrova@mnisek.cz.

Pokud máte k výše zmiňovaným oblastem připomínky, stížnosti nebo 
návrhy na zlepšení, můžete se na radní obracet napřímo.

red

Po výstavbě chodníku dlouhodobě volali ze-
jména rodiče dětí, které musí chodit po vozov-
ce, ta bývá především za šera díky automobi-
lovému provozu nebezpečná.
Navržený chodník bude umístěn na pozem-
cích ve vlastnictví města a  bude mít délku 
zhruba 139 metrů a šířku 2 metry. Počítá se 

i s jeho napojením na stávající chodníky v uli-
cích Lhotecká a 9. května.
Zpevněný povrch chodníku je navržený 
z  betonové zámkové dlažby šedé barvy 
o tloušťce 80 mm.
Obruby na obou stranách chodníku budou 
zapuštěné, aby umožnily odtok dešťových 
vod do přilehlých zatravněných ploch a  pod 
stromy.
Z  technických důvodů nebylo ale možné 
chodník navrhnout jako bezbariérový, pro-
tože jeho podélný sklon je příliš prudký  
(14,84 %). V místě napojení na chodník ve Lho-
tecké je proto navrženo monolitické betono-
vé schodiště, které překonává tento velký výš-
kový rozdíl svahu a bude opatřeno zábradlím 
a nájezdem pro kočárky.
Projekt respektuje také území lipové aleje, 
které je z  hlediska ochrany přírody a  krajiny 
chráněno (v délce 12 metrů). Pouze na napo-
jení chodníku na ulici 9. května byla podána 
žádost o výjimku z ochranného pásma.  

Zhotovitelem stavby bude za nabídko-
vou cenu 1 130 000 Kč bez DPH společnost  
DOUCEK Technology s. r. o., která vzešla z řád-
ného výběrového řízení.

Vedení mníšecké radnice nakonec zvolilo 
řešení se zámkovou dlažbou (oproti mlato-
vému povrchu), což preferují i  sami obyva-
telé přilehlých domů, kteří budou chodník 
používat nejvíce. „V první řadě mi jde o to, aby 
byl chodník celoročně bezpečně a  pohodlně 
schůdný. Chodník nejvíce využívají děti, ma-
minky s  dětmi a  kočárky a  senioři, kteří v  naší 

lokalitě bydlí. Mlatový chodník v kopci je úpra-
va vhodná do parku, kde za deště tolik nevadí, 
že může být hůře schůdný. Pro každodenní vy-
užívání potřebujeme chodník bez rizika horší 
kvality za deště a  oceníme i  čisté boty. Přiro-
zené pokračování zámkové dlažby je tedy ide-
ální,” shrnula výhody Šárka Slavíková Klímo-
vá, která bydlí v  ulici Pod Skalkou již 10  let 
a  pěší trasu využívá celá její rodina. Nový 
chodník bude navíc zámkovou dlažbou při-
rozeně navazovat na již existující chodník 
v horní části ulice V Lipkách. Další výhodou 
je jeho snadná udržovatelnost, což nejvíce 
ocení sami chodci.

Libor Kálmán  
(text i foto)

Rozdělení působností v rámci Rady města Mníšek pod Brdy

V  L i p k á c h  v y r o s t e  n a  j a ř e  n o v ý  c h o d n í k

V rámci decentralizace řízení města si členové rady města mezi sebe rozdělili jednotlivé kompetence.
Tuto novinku představil starosta Petr Digrin již na ustavujícím zastupitelstvu v listopadu 2022: „Chceme přesunout některé kompetence z pozice 
starosty na dvě místostarostky. Považujeme tento krok za dobrý nápad, protože tím dojde k decentralizaci a řízení města už tak nebude pouze v rukách 
jedné osoby, jako tomu bývalo doposud.“

Rozdělení působností jednotlivých členů Rady města Mníšek pod Brdy:

Během jara 2023 bude realizován investiční projekt výstavby chodníku podél ulice V Lipkách.

V úseku mezi ulicemi Lhoteckou a 9. května 
je chodník skutečně zapotřebí

Červeně je vyznačena trasa plánovaného 
chodníku
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Na 11 veřejných místech v  Mníšku pod Brdy 
a  v  dalších 14 členských obcích SOMR byly 
k  dispozici podpisové archy, na kterých bylo 
možno několik týdnů podpořit cíl petice: za-
chovat autobusovou dopravu ve vysoké kva-
litě, na kterou jsou obyvatelé našeho regionu 
zvyklí již přes dvě desetiletí.

Po kompletaci všech podpisových archů, vy-
řazení chybných záznamů (chybějící podpis, 
neúplná adresa apod.) a  sečtení všech plat-
ných podpisů jsme došli k  úžasnému číslu 
2 141!

„Moc bych chtěl poděkovat všem lidem z  Mní-
šecka za to, co pro nás dělají. Ať už občanům 
za podepsání petice, nebo starostům obcí za jed-
nání na krajském úřadě. Jejich spontánní pod-
pory si moc vážíme. Ve všech 40 oblastech Stře-
dočeského kraje, kde se noví dopravci soutěží, 
je to nejspíš jediná občanská akce tohoto typu. 
Pro nás to je jasný signál, že služby v autobusové 
přepravě, které jim poskytujeme, děláme dobře," 
zhodnotil Petici autodopravce Martin Uher.

Petice bude do konce února předána Radě 
Středočeského kraje a  Radě hl. města Prahy, 
které jsou společnými vyhlašovateli výběro-
vého řízení na nového autodopravce (tématu 
jsme se věnovali v minulém vydání Zpravoda-
je městečka pod Skalkou).

Tímto bychom chtěli poděkovat všem 2 141 
lidem, kteří Petici podepsali i  třem občanům 

za poslání „Otevřeného dopisu Zastupitelům 
Středočeského kraje, Zastupitelům Hlavního 
města Prahy a společnosti ROPID.“

O dalším našem postupu a výsledcích bude-
me veřejnost průběžně informovat.

Libor Kálmán

Petici podepsaly na Mní šecku přes dva tisíce lidí

1. Výběrové řízení na provozovatele autobu-
sové dopravy bylo zadáno Středočeským kra-
jem a hlavním městem Prahou. Město Mníšek 
pod Brdy do něj nemůže mluvit, tím méně od 
listopadu 2022, kdy teprve vznikla aktuální 
vládnoucí koalice v Mníšku.

2. Výběrové řízení na provozovatele autobu-
sové dopravy bylo připravováno od roku 2021 
a bylo vypsáno v polovině roku 2022. V listo-
padu 2022, kdy nastoupila stávající mníšecká 
koalice (včetně koalice SPOLU), již výběrové  
řízení probíhalo, a  bylo tak zcela nemožné  
(navíc v rozporu se zákonem) do obsahu výbě-
rového řízení zasahovat. Nové vedení města 
učinilo alespoň důrazný apel na představitele 
Středočeského kraje a  hl. m. Prahy prostřed-
nictvím petice za zachování kvality dopravy, 
která byla organizovaná městem.

3. Další podstatnou (ale v  článku nezmí-
něnou) okolností je, kdo v  případě obou 
zadavatelů skutečně o  projektu rozho-
duje: V  hl. m. Praze poslední 4 roky roz-
hodovali především Piráti (koalice SPOLU 
přebrala vedení až 16. února 2023), ODS 
tam byla 8 let v  opozici. Od 16. 2. 2022  
je radním pro dopravu pan Zdeněk Hřib (Pi-
ráti). V  případě druhého zadavatele, kterým 
je Středočeský kraj, je třeba uvést, že zde 
v široké koalici také vládnou Piráti, dokonce 
spolu se Zelenými, takže se na projektu v kra-
ji podílejí a spolurozhodují o něm! 

4. Měla-li anketní odpověď bývalé starost-
ky sloužit jako výzva na vládní představitele, 
kteří rozhodují o podobě zákona o veřejných 
zakázkách, pak je třeba upozornit, že gesčním 
ministrem zodpovědným za zákon o zadávání 

veřejných zakázek je ministr Ivan Bartoš (Pirá-
ti), takže případné náměty ke zlepšení mohly 
být vedeny tímto směrem.

Koalice SPOLU bude i nadále činit veškeré le-
gitimní kroky ve prospěch Mníšku pod Brdy 
a  pravdivě informovat o  dění v  něm. Bude 
také vždy hájit zájmy našeho města na krajské 
i  jiné úrovni, bude-li to třeba. Mníšecké poli-
tické kultuře by jistě prospělo, kdyby se tímto 
způsobem chovaly všechny politické subjekty 
zastoupené v zastupitelstvu města. 

P. S. Pro úplnost uvádím, že v souvislosti s tou-
to reakcí nebylo využito místa v anketě zastu-
pitelů, aby nedocházelo k  zabírání místa ve 
Zpravodaji

Michal Trkan za SPOLU

Reakce na neúplné informace ohledně autobusového 
dopravce na území Mníšku pod Brdy
V posledním čísle Zpravodaje jsme si v anketní odpovědi bývalé starostky Magdalény Davis mohli 
přečíst, že ve výběrovém řízení provozovatele autobusů není zohledněn veřejný zájem a výběrové 
řízení obsahuje pouze kritérium ceny. Současně byla položena otázka „Kdo o tom rozhoduje?“ 
Z odpovědi se zdálo, jako by o tom rozhodovala mníšecká koalice SPOLU. Za tuto koalici bych rád uvedl 
věci na pravou míru uvedením následujících faktů.

V průběhu ledna a února letošního roku jsme měli možnost podepisovat „Petici za udržení kvality 
veřejné autobusové dopravy v oblasti Mníšecko od 1. 12. 2024“.

Petice je připravená k předání Radě Středočeského kraje a Radě hl. města Prahy

Petici podepsalo 
2 141 lidí!
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Petr Digrin 
STAROSTOVÉ A NEZÁVÍSLÍ

Zimní údržba by měla 
být hodně kvalitní za 
rozumné ceny. Letošní 
zima prověřila fungová-
ní zimní údržby našeho 
města, a  to především 

její akceschopnost, když začne sněžit. Ukázala 
i to, že si město před dvěma lety nenastavilo 
smlouvu s firmou Komwag, která zimní údrž-
bu zajišťuje, úplně nejlépe. Na otázku, jestli 
platit paušál nebo od zásahu není úplně jed-
noduché odpovědět. 
Koncem prosince jsme například utratili za vý-
jezdy tolik, kolik bychom v případě, že by měs-
to zaplatilo paušál, utratili za celou zimu. Mírný 
leden a únor nám pomohly. Kdyby letošní zima 
nebyla mírná, ale normální, peníze by nám urči-
tě nestačily. Buď bychom platili, nebo se hodně 
klouzali a brodili sněhem. 
Prakticky to znamená, že v  případě paušálu, 
město zaplatí měsíčně fixní částku, ve které 
je všechno. Firma pak jezdí podle skutečné 
potřeby, podle toho, jak opravdu sněží, podle 
plánu a potřeb města. Neplatí se nic navíc. Řeší  
se už jen kvalita, která může být vysoká, proto-
že už se neřeší finance. Když jsou zimy mírné, 
tak se často zdá, že platit paušál je zbytečné. 
Před dvěma lety bývalá radnice změnila způ-
sob zimní údržby. Přešla z  platby paušálem 
na platbu takzvaně od zásahu, protože věřila, 
že platit za jednotlivé zásahy, je v součtu mno-
hem levnější. V  praxi se často ukazuje, že to 
většinou není pravda, protože cena za jeden 
zásah je vysoká.
Pokud sněží a  mrzne delší dobu a  jeden vý-
jezd stojí 50 tisíc, tak se může stát, že za jeden 
den utratíte i 150 tisíc, a když bude tuhá zima 
celý měsíc, tak zaplatíte za měsíc 4,5 milionu, 
místo paušálu, který je 600 tisíc měsíčně. Po-
kud platíte od jednoho výjezdu, nutně začne-
te řešit hlavně ekonomiku a šetříte na kvalitě. 
Sázet výhradně na to, že zimy budou mír-
né a  údržba nebude potřeba, není moudré, 
protože i když nesněží, musíme řešit namrzlé 
silnice a  chodníky. Byl bych nerad, kdyby se 
nakonec platilo stejně, jako v případě paušá-
lu, ale za horší služby, protože se bude šetřit 
s výjezdy. K tomu dnešní způsob zimní údrž-
by jednoznačně směřuje a o nějakém šetření 
a úspoře si můžeme nechat jen zdát.

Hana Kotoučová
Sdružení nestraníků

V současné době zajišťu-
je v  našem městě zimní 
údržbu společnost Kom-
wag. Společnost pracuje 
podle platného plánu 
zimní údržby, ne vždy 
je však tento plán vyho-

vující. Dříve bylo ošetřování komunikací v zim-
ních měsících finančně zajišťováno paušální 
částkou. Město tak mělo možnost kromě hlav-
ních úkonů, jež byly samozřejmě v plánu zimní 
údržby zakotvené, také průběžně reagovat na 
aktuální situaci daleko pružněji než nyní. Zimní 
údržba netvoří zrovna marginální částku v roz-
počtu města. Je tedy otázkou, zda si „pojistit“ 
kvalitu zimní údržby paušální částkou a  třeba 
ji v  mírné zimě nevyčerpat, nebo to risknout 
a  platit za jednotlivý výjezd, jako je to nyní. 
Jsem pro první variantu. Mít plán zimní údržby, 
který nebude čekat 12 hodin po spadu sněhu 
na úklid komunikací, které nejsou páteřní, ale 
který bude na sněhovou nadílku či námrazu 
pružně reagovat. A to také v místech, která sice 
nejsou tak frekventovaná, ale také v  nich žijí 
lidé, kteří se musí bezpečně dostat do práce či 
z práce. Součástí zimní údržby je pochopitelně 
i kvalitní úklid inertního posypového materiálu 
v jarních měsících. Vzhledem k tomu, že v mých 
očích není nastavení zimní údržby v  současné 
době ideální, je nutné během tohoto roku tento 
plán změnit tak, aby byl úklid v městě rychlejší 
a pružnější a byla i v době sněhové nadílky a ná-
ledí zajištěna bezpečnost motoristů i chodců.

Dana Dalešická
Společně pro Mníšek  
– koalice Zelených,  
Pirátů a nezávislých

Ideální zimní údržba? No 
přece co nejlepší služby 
za co nejméně peněz. To 
je ideál. Realita se ale od 

ideálu značně odlišuje. Při současném trendu 
teplého zimního počasí, kdy sněží jen pár dní 
v  roce, nám bylo líto, že město platilo od  lis-
topadu do března nejprve 500 tis. měsíčně 
a  s  nárůstem inflace již 600 tis. a  bylo jedno, 
zda  technika vyjela desetkrát za měsíc nebo 
vůbec ne. Cekem logicky jsme vypsali výběrové 
řízení na dodavatele zimní údržby a údržby ze-
leně dohromady tak, aby se platila zimní údržba 
měsíčně jako kombinace paušálního poplatku 
a  ceny za uskutečněný výjezd zimní techniky. 
Jelikož jsme nevěděli, zda se tato skutečnost 
osvědčí, smlouva je platná jen dva roky, aby 
město nebylo, popř. zatěžováno nevýhodnou 
smlouvou. V  podstatě je smlouva nastavena 
spravedlivěji než smlouva předchozí. Dodava-
tel služeb má jistotu příjmu v podobě paušálu 
a  dostane zaplaceno za uskutečněné výjezdy. 
Příloha smlouvy, ve které je specifikováno, za ja-
kých okolností technika vyjíždí, je obdobná, jako 
u smlouvy uzavřené před dvanácti lety. Tzn. ka-
tegorie silnic a jejich prioritní ošetření, kdy a kde 
použít inertní posyp a kde se musí solit atd. Bo-
hužel je známé, že velké nadnárodní společnosti 
si tzv. nelezou do zelí. Takže celkem očekávaně 
se do výběrového řízení přihlásil jen Komwag 
a ten tudíž vyhrál se svými nabízenými cenami. 
Pokud bychom se tomuto do budoucnosti chtěli 

vyhnout, muselo by město rozšířit své technické 
služby o zimní a letní údržbu zeleně. Nemyslím si 
ale, že by tím město uspořilo velké finanční pro-
středky, ale pozitivum vidím v tom, že by služby 
i využití zaměstnanců byly pružnější. Pokud by 
nesněžilo, mohla by údržba dělat např. ořezy 
okolo silnic, pokud by bylo sucho a  nemusela 
by se sekat tráva, mohly by se čistit chodníky 
nebo dělat nátěry. Tato varianta je samozřejmě 
náročnější na organizaci a následné vedení, ale 
je to jedna z cest. Pokud si město smluvně sjed-
ná služby na klíč od dodavatele, starostí bude 
mít možná méně, ale v souhrnu údržby města 
zaplatí více.

Magdalena Davis
Společně pro Mníšek  
– koalice Zelených,  
Pirátů a nezávislých

Zimní údržba komuni-
kací v  Mníšku je (a  musí 
být) dlouhodobě na 
dobré úrovni, protože 

kdyby tomu tak nebylo, při sněhu či náledí by 
nevyjely desítky autobusů, popelářské vozy ani 
osobní auta mníšeckých řidičů a řidiček. Za tuto 
službu město také každý rok náležitě zaplatí. Ko-
lik přesně, to záleží na smluvních podmínkách 
s  dodavatelem služby, kterým byla doposud 
společnost Komwag, částka se však většinou 
pohybovala kolem 3 milionů korun za sezónu 
(listopad – březen). Společnosti Komwag končí 
v roce 2023 dvouletá smlouva na zimní údržbu 
a údržbu zeleně, takže město bude pravděpo-
dobně brzy vyhlašovat nové výběrové řízení, 
jehož součástí budou i nové smluvní podmínky. 
Nutno poznamenat, že v tomto konkrétním pří-
padě je výběrové řízení pouze formálním aktem, 
který zajišťuje splnění zákonné povinnosti, ne-
boť pravděpodobnost hraničící s jistotou před-
povídá, že vítězem – a  pravděpodobně i  jedi-
ným účastníkem řízení – bude opět společnost 
Komwag (jak tomu ostatně bylo i v minulosti). 
Je proto důležité, aby si město stanovilo takové 
podmínky spolupráce, na kterých nebude tratit 
tak jako například v zimě 2019/2020, kdy na zá-
kladě předchozí 10leté smlouvy platilo paušálně 
700 000 Kč měsíčně, ačkoli zimní údržba kvůli 
teplé zimě vůbec neprobíhala. Systém paušální 
platby samozřejmě nemusí být sám o sobě špat-
ný, pokud je nastaven adekvátně, jeho výhodou 
je zejména předvídatelnost a  stabilní cena, se 
kterou může počítat jak firma, tak rozpočet 
města. Systém platby za výjezd je zase spraved-
livější, protože odpovídá vykonané práci. Obsa-
huje však element nejistoty, protože teplá zima 
znamená menší výdaje pro město, a tím pádem 
menší příjmy pro firmu, která musí stále platit 
své zaměstnance, zatímco na tuhé zimě může 
firma vyfakturovat vysoké částky, ale zase to 
může způsobit nečekaný zářez do městského 
rozpočtu. Pokud se tedy vedení města rozhod-
ne v  budoucnu pro návrat k  paušální platbě, 

ANKETA ZASTUPITELŮ
V březnovém vydání Zpravodaje přinášíme Anketu zastupitelů, kterým redakce položila otázku:

JAK BY PODLE VÁS MĚLA VYPADAT IDEÁLNÍ ZIMNÍ ÚDRŽBA V PŘÍŠTÍ SEZÓNĚ?
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bude klíčové nastavit systém funkčních kom-
penzací, aby město během mírných zim nepla-
tilo miliony korun za nic. Vzhledem ke zrychlu-
jícímu se globálnímu oteplování, kvůli kterému 
mírných zim statisticky přibývá, je to důležitý 
faktor v rozhodování. Na závěr bych radě měs-
ta doporučila obnovit jednání o zimní údržbě 
s Krajskou správou údržby silnic, která má po-
vinnost své krajské komunikace v Mníšku udr-
žovat, ale nedělá to, protože než se k mníšec-
kým komunikacím ve svém plánu propracuje, 
už jsou dávno uklizené. I  zde by tedy bylo na 
místě vyjednat kompenzaci za nesplněnou po-
vinnost.

Luboš Kožíšek
Společně pro Mníšek  
– koalice Zelených,  
Pirátů a nezávislých

Nám obyvatelům měs-
ta záleží hlavně na tom, 
aby ulice byly uklizené 
kvalitně a  rychle vždy, 
když nás zima náhle pře-

kvapí. Je odpovědností radnice, jakou si zvolí 
cestu, zimní údržba však musí být efektivní, 
spolehlivá a nepředražená. Předpokládám, že 
i nadále bude sníh odklízet firma KOMWAG a. s., 
která má s  naší lokalitou dlouholeté zkuše-
nosti. Nečekám tedy v budoucnu velké rozdíly 
v kvalitě poskytovaných služeb. 
V následujícím období bych se zaměřil nejen 
na kontrolu sjízdnosti silnic, ale také na schůd-
nost chodníků. Je to důležité především pro 
ty nejstarší z nás, kteří mohou kvůli nebezpeč-
ným chodníkům uvíznout ve svých bytech 
i na několik dnů. Jak podstatné jsou pro seni-
ory a seniorky dobře odklizené chodníky, pro-
kázal zajímavý sociologický průzkum z  pera 
Fakulty sociálních studií Masarykovy univer-
zity. Tým sociologů zkoumal spokojenost se-
niorů se životem ve městech a  téma kvalitní 
zimní údržby bylo seniory a seniorkami přímo 
zdůrazňováno. Přednáška o  tomto projektu, 
které jsem se nedávno zúčastnil, pro mě byla 
inspirativní a v mnohém objevná. Vřele ji do-
poručuji komukoliv, kdo se o podobná témata 
zajímá.

Michal Kroutil
Společně pro Mníšek  
– koalice Zelených,  
Pirátů a nezávislých

Zimní údržba města? 
Podle mě je to jedno-
duché rozhodování. Vý-
sledkem by v  každém 

případě měl být řádně uklizený Mníšek a sjízd-
né silnice. Existují v podstatě dva systémy. Plný 
paušál (s rizikem, že stroje vyjedou za zimu jed-
nou, dvakrát…pětkrát) a  poplatek za pohoto-
vost s tím, že se navíc účtuje každý výjezd zvlášť. 
Celé roky tu byl plný paušál a v minulém voleb-
ním období se smlouva s Komwagem změnila 
na druhý způsob, kdy město platilo jen skutečně 
odvedenou práci. Tento systém se mi zdá dale-
ko spravedlivější jak k  občanům, tak k  servisní 
firmě. Každý tak ví, za co platí a za co inkasuje. 

Zbytek je o řádné kontrole ze strany města s péčí 
řádného hospodáře. Platit dopředu přemrštěné 
paušály mi zvláště v  dnešní době nepřipadá 
chytré, ba právě naopak.

Bohumila Minaříková
Sdružení nestraníků

V průběhu letošní zimy, 
která nebyla příliš velká, 
jsme se přesvědčili, že 
podmínky, za kterých 
je prováděna zimní 

údržba je nutno přehodnotit. Problematika 
zimní údržby je velmi ožehavé téma, někteří 
z  nás zastávají názor komunikace pouze so-
lit, někteří pouze posyp inertním materiálem 
a najdou se i tací, kteří by komunikace pouze 
prohrnovali.
Zimní údržba v letošní sezóně stála město ne-
malé finanční prostředky, ukázalo se, že jed-
notlivě placené výjezdy dle současné smlouvy 
jsou značně nákladné. Současná smlouva byla 
uzavřena pouze na rok, v rámci něhož se uká-
zalo, že je nutno provést jiné nastavení zimní 
údržby a to například formou paušálů, aby se 
město vyhnulo vysokým poplatkům v obdo-
bí, kdy bude tuhá zima, popřípadě náledí.
Vzhledem k  tomu, že se město přesvědčilo 
o  tom, že jednotlivě placené výjezdy pro něj 
jsou značně nevýhodné, tak se nyní jeví jako 
nejvýhodnější varianta platit tyto služby 
paušálem, tak aby byla zajištěna bezpečnost 
na komunikacích jak pro řidiče, tak i  chodce, 
což je a musí být pro město prioritou.

Daniela Páterová,  
Ondřej Solnička,  
Zdeněk Vyskočil
Mníšek – město pro rodinu

Město má v  současné 
době uzavřenou smlouvu 
na zimní údržbu se spo-
lečností Komwag. Ta pro- 
váděla zimní údržbu 
dle nastaveného plánu 
zimní údržby. Přesto se 
několikrát stalo, že volali 
občané, kteří byli ne-
spokojeni s tím, jak byly 
silnice a  chodníky upra-
veny. Myslím si, že sou-
časné nastavení údržby 
není optimální. Rozdělu-
je totiž komunikace dle 
stupně důležitosti a  ka-
ždý stupeň má určený 
jiný časový limit pro do-
končení zimní údržby, 
přičemž nejdelší úsek je 
12  hodin od ukončení 
spadu sněhu. To je dle 

mého názoru příliš pozdě a znamená to, že ně-
které úseky nejsou udržovány včas. Lidé pak 
mají potíže dostat se do práce, školy, obchodu, 
komplikuje jim to běžný život. Do zimní údržby 
patří také úklid po zimě, který zajistí bezpečný 
pohyb po komunikacích a chodnících našeho 
městečka po skončení zimy. 

Považuji proto za důležité nastavit pro zimu 
roku 2023/24 nový plán zimní údržby. Věřím, 
že se nám podaří optimalizovat zimní údržbu 
takovým způsobem, aby se občané dostali 
bezpečně jak do svých domovů, tak i  do za-
městnání nebo za jinými, pro ně důležitými 
aktivitami.

Markéta Nováková 
STAROSTOVÉ A NEZÁVÍSLÍ

Se zimní údržbou jsem 
poměrně dost spoko-
jená. Jezdívám ráno 
na šestou a  hlavní tahy 
jsou dobře udržované. 
Je potřeba se soustředit 

na  místa, kam chodí hodně lidí. Jde o  ces-
ty a  silnice k  autobusovým zastávkám, na 
zdravotní středisko, do škol i  školek a  na 
městský úřad. V  odpoledních hodinách 
byly upravené i  boční ulice. Vím, že se vy-
skytly dílčí problémy, ale v  zimě je prostě 
potřeba dávat si větší pozor a být opatrný. 
Pokud mám něco vytknout, nesypala bych 
tolik kamení. V  tomto smyslu bych trochu 
ubrala. 

Marie Šretrová 
STAROSTOVÉ A NEZÁVÍSLÍ

Letošní zimní údrž-
ba neprobíhala, i  přes 
všechnu snahu celého 
našeho nového vedení, 
vůbec optimálně. Nasta-
vení platby za výjezdy, 

nebo paušálu je vždy určitou sázkou jako v lo-
terii. Přestože jsme se všichni snažili a  v  prů-
běhu dne, často i  pozdě v  noci monitorovali 
stav ulic a sdělovali si, kde je nutné zasahovat. 
Snažili jsme se to zvládat dle všech dostup-
ných možností. Někdy se to povedlo, někdy už 
méně. Největším problémem ale bylo aktuální 
pořadí úklidu – resp. spadu sněhu, podle jed-
notlivých částí ulic našeho města, které sta-
novilo před dvěma lety. Neodpovídalo vůbec 
potřebám města a  jeho obyvatel, a  tak jsme 
se snažili reagovat co nejpružněji a nejrychleji. 
Vím, že obyvatele zajímá výsledek, aby mohli 
dojet bezpečně do práce, děti do školy, ostat-
ní dojít na nákup či k lékaři. Budeme se snažit, 
aby další zimní údržba byla lepší a děkujeme 
všem občanům za pochopení.
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Diskuse o  projektu sklouzává do „politické“ 
roviny, a  to obhajoby projektu ze strany 
vedení bývalé radnice, která jej připravila. 
Na druhé straně pak stojí názor současného 
vedení, zda je projekt věcně a  ekonomicky 
smysluplný. 

Prohlédněte si výkres situace na náměstí. 
V jeho spodní části jsou umístěny nádrže na 
dešťové vody o  objemu 140 m3, odlučovač 
tuků a čerpací jímka. Odtud, pod povrchem 
parkoviště, směrem do kopce, je navržena 
nová dešťová kanalizace a  kanalizační 
žlaby pro zachycení vod z parkovací plochy. 
V  zeleném pásu kaštanové aleje se počítá 
s novým vodovodem a zalévacími hydranty. 
Předpokládané náklady stavby, které 
obnášejí i  veškeré výkopy a  předláždění 
parkoviště, by se měly pohybovat kolem 
16 milionů korun. Z toho přibližně 11 milionů 
je  dotace. Zbytek, tedy minimálně 
5 miliónů korun, musíme uhradit 
z  vlastních prostředků. Do nákladů ale 
nejsou započítány náklady na nutnou 
opravu stávající kanalizace, vodovodu, 
výměnu části kaštanové aleje, připojení 
domů z  náměstí a  střechy kostela. Tyto 
náklady budou také hrazeny z  našeho 
rozpočtu. Celková doba výstavby je 
odhadována na 5  měsíců. Po tuto dobu 
by bylo náměstí mimo provoz. 

Postřehy zastupitelů a  profesionálů z  oboru 
jsme zpracovali do jednoho tématu tak, aby 
co nejlépe představilo projekt a  jednotlivé 
názory i důvody pro a proti.

Libor Kálmán

Retenční nádrž slouží pro zadržení určitého 
množství dešťové vody na určitou dobu, před 
vypuštěním do kanalizace nebo vodního toku.
Chrání je tak před zahlcením srážkovou vodou 
z přívalových dešťů. Nejčastěji bývá budována 
při průmyslových objektech a velkých zpevně-
ných plochách.

Re tence  na  náměs tí  F.  X .  Svobod y  –  ANO  č i  NE?
V poslední době se vede zjitřená diskuse nad projektem „Využití dešťových vod z náměstí“ – retenční 
nádrže. Jedná se samozřejmě o naše mníšecké náměstí F. X. Svobody. Konkrétně o sběr dešťových vod 
z dlážděných ploch mezi linií domů u Alberta a kostelem sv. Václava.

Ve výkresu je modrou linií označena nádrž a nová vedení kanalizace, zelenou nová vedení vodovodu a červenou oblast předpokládaného výkopu pro nádrž.

Fotografie pochází z výkopu o něco menší nádrže na dešťové vody při stavbě obchvatu města Jílové 
u Prahy v roce 2022. Podobný výkop by byl proveden i u nás. Byl by ale ještě větší, než vidíte na obrázku.
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Realizace projektu nebyla zařazena do roz-
počtu města, ačkoli právě v  roce 2023 je 
třeba ji zahájit. Správce dotace též obdržel 
předběžnou informaci, že město se finanční 
podpory vzdá, přestože zamítavé rozhodnutí 
může posvětit pouze zastupitelstvo města, 
které se sejde až 1. března. Na podnět opozič-
ních zastupitelů, kteří v  minulém volebním 
období projekt připravili za celkové náklady 
1,4 milionů Kč, proběhlo 1. února 2023 pra-
covní jednání zastupitelů.  Autor projektu Ing. 
Kudrna z  projekční kanceláře Kontiga s.r.o. 
vysvětlil zúčastněným veškeré přínosy pro-
jektu, přesto u  koaličních zastupitelů přetr-
vává neochota investovat do projektu něko-
lik milionů korun v rámci spoluúčasti města.

Zadržování a využívání dešťové vody v intravi-
lánu měst se přitom v posledních letech stalo 
běžnou praxí, kromě Prahy, Brna nebo Olo-
mouce byly podzemní retenční nádrže vybu-
dovány i v menších městech jako je například 
Kopřivnice nebo město Holice, které má stejný 
počet obyvatel jako Mníšek pod Brdy. Využitím 
dešťové vody na zálivku zeleně se totiž ve měs-
tech posiluje odpar vody v rámci malého vodní-
ho cyklu, který ochlazuje ovzduší, zmírňuje su-
cho a předchází přehřívání zpevněných ploch, 
čímž výrazně zlepšuje městské mikroklima. 
V  důsledku prohlubující se klimatické změny 
lze v  budoucnu očekávat čím dál extrémnější 
výkyvy počasí a dlouhá období sucha, během 
kterých nebude možné městskou zeleň zalévat 
pitnou vodou. Retenční nádrž na náměstí 

F. X. Svobody je proto dimenzována nejen 
na zadržení srážkové vody ze zpevněné po-
jezdové plochy, ale i z poloviny střech domů 
náměstí a z  jižní části střechy kostela, která 
nyní odtéká do společné kanalizace, ač by 
pokryla celoroční zálivku veškeré nové vý-
sadby. 

Chtěla bych proto věřit, že současná radnice 
svůj postoj ještě přehodnotí. Za několik let již 
totiž nikoho nebude zajímat, kde město utra-
tilo v roce 2023 několik milionů, zato vyprahlé 
centrum bez zeleně bude znepříjemňovat ži-
vot úplně všem. 

Magdaléna Davis, 
zastupitelka

Proč by vedení města nemělo odmítnout 11,2 milionů 
dotací na zadržování dešťové vody z náměstí
Nové vedení města se postavilo odmítavě k projektu retenční nádrže na dešťovou vodu na náměstí 
F. X. Svobody, který zdědilo po předchozím vedení, a na který v září 2022 dostalo přidělenou dotaci 
ze Státního fondu životního prostředí v hodnotě 11,2 milionů Kč.

V souvislosti s  avizovaným projektem retenční nádrže na náměstí 
jsme se zeptali na názor Františka Keyře, který se v oblasti vodních 
staveb, akumulačních nádrží a rybníků pohybuje velmi dlouho. Jeho 
firma jich realizovala desítky a  do nedávna byl členem povodňové 
komise města.

S  projektem retenční nádrže na náměstí F. X. Svobody jste se 
seznámil podrobně. Měla by se podle Vás postavit? 
Prostudoval jsem si projekt, jeho cíle, nákladovost i  budoucí provoz, 
a tak jak je navržen, nelze říci nic jiného, než jednoznačné ne. Nádrž 
má splňovat tři úkoly, které rozhodně neplní.

1) „Ulevit čistírně od dešťových vod“ – Tuto úlohu určitě nezajistí. 
Jen vodu na pár desítek minut zdrží a pak na ni stejně doteče. 

2) „Vytvořit jakési mikroklima na náměstí“ – V  tuto chvíli je 
náměstí vlhkostně v  pořádku. Nádrž by pomohla při velkých 
klimatických změnách, ale do té doby se čerpadla spíše rozbijí. Taky 
je musí někdo obsluhovat a  to jsou další velké finanční náklady. 
Čerpadla jsou opravdu špatné řešení, lepší a bezporuchové je využít 
samospád. 

3) „Nádrž má pomoct odvodnit kostel a  kostelní zeď“ – Tento 
problém neřeší vůbec. Dokonce se neřeší ani srážková voda ze střech 
domů na náměstí. Pro ty jsou v zemi z hlavního řadu vysazeny pouze 
odbočky bez napojení na domy.
Součástí projektu je odlučovač ropných látek. Ten ale potřebuje pouze 
voda z  parkoviště a  ne voda ze střech. Provoz odlučovače je velmi 
nákladný, vyžaduje proškolenou odpovědnou osobu a s obsahem se 
musí nakládat jako s nebezpečným odpadem. Realizovat projekt navíc 
znamená kompletně rozkopat nedávno rekonstruované náměstí, celé 
ho vyřadit z  provozu a  na půl roku zavřít pro veřejnost a  investovat 
miliony korun nad rámec dotace z rozpočtu města. Jen výkop hlavní 
stavební jámy pro jímky by byl od studny před Stieberovými až k trafice 
do hloubky od 3,5 m až 5 m. Suma sumárum: nádrž nesplní navržené 
funkce a na provoz se každý rok budou muset vyčlenit desítky až 
stovky tisíc. Bavíme se tu o něčem, co nepřinese vlastně skoro vůbec 
nic.

„Na provoz retenční nádrže  
se budou muset každý rok vyčlenit další 

desítky až stovky tisíc.“

Je běžné, že se ve městech a  malých obcích budují nádrže kvůli 
zálivce zeleně a zmírnění sucha?
Ano, bohužel žijeme v době přicházejících extrémů počasí, takže to je 
a bude potřeba. Jenže o to víc je nutné nejdříve přemýšlet a až potom 
konat. Projekt má možná dobrou myšlenku, ale špatné provedení. 
Ve  zkratce. Nejprve je třeba oddělit vodu ze střech domů od té ze 
silnice. Tu ze střech odvést rovnou na zalévání a  do zeleně. Vodu 
z  parkoviště přes odlučovač neposílat do kanalizace na čistírnu, ale 
do nově vybudované samostatné dešťové trubky, která bude končit 
například v tůni na Pivovárce, kde se bude zasakovat a také odpařovat. 
Teprve zbytek skončí v potoce.

Jak by se mohly smysluplně využít peníze, které se ušetří, když se 
projekt retenční nádrže nezrealizuje?
Uspořené peníze bych zcela určitě investoval do vybudování 
samostatné dešťové kanalizace od Pivovárky ulicí Pražskou 
a Dobříšskou, s odbočkami do ulice Komenského, k Malému náměstí, 
na náměstí F. X. Svobody, na malou pěší zónu a  na vybudování 
sedimentační a  vsakovací tůně na Pivovárce s  odtokem přírodním 
korytem do potoka. Pak také konečně do vzniku koncepce odvodnění 
Mníšku. 

Takto vynaložené peníze by byly smysluplně využité z  pohledu 
budoucnosti na koncepční řešení nakládání s povrchovými vodami.
A  na úplný závěr, pokud se zde objevují názory, že pokud město 
odmítne čerpat na tento projekt dotace, že mu vznikne škoda, tak 
říkám, že nevznikne. Naopak se uspoří další miliony korun jako podíl 
k  této dotaci. Škoda je jen těch peněz, které již byly investovány 
do přípravy takto nedomyšleného projektu. 

František Keyř  
a Libor Kálmán

Projekt retenční nádrže neplní tři slibované úkoly
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V projektu se mimo jiné počítá s kapacitou re-
tenční nádrže tak, aby zachytila vodu z  půlky 
střechy kostela (částečně by se tak podařilo od-
vést vodu, která podmáčí kostelní zeď). Koneč-
né řešení odvodnění kostelní zdi bude ovšem 
záviset na majiteli objektu a památkářích.
V projektu nechybí lapol ropných látek, odčer-
pávací nádrž, z které by se mohla čerpat voda na 
zálivku, tlakové potrubí vedoucí do horních částí 
náměstí umožňující zálivku trávníku a  stromů, 
zasakovací jímky. Je to tedy komplexní návrh 
na zadržení vody na místě. Ne její odtok. Zmiňuji 
to zde proto, že současné vedení města nechá-
pe tento projekt jako vklad do budoucnosti pro 
naše děti, ale jako „drahou díru v zemi“. Pokud 

by se náměstí při své rekonstrukci za bývalého 
a nyní i současného starosty připravilo na klima-
tické změny, byla by samozřejmě investice do ta-
kovéto akce lacinější. Pokud tedy nyní současné 
vedení přidělenou dotaci odmítne, je dost prav-
děpodobné, že už ji na tuto akci v blízké době 
nezíská. Jistě si někteří pamětníci vzpomínají 
na kauzu, kdy vedení města v čele se starostkou 
Alexandrou Merunkovu odmítlo dotaci na re-
konstrukci čistírny odpadních vod. Od té doby 
se čistírna odpadních vod zkapacitňovala již ně-
kolikrát, a to za pomoci úvěru.
Je mi na tomto místě líto nejen zmařených 
peněz na projekt, ale i úsilí vydané na získání 
dotace. Město se také nebude moct chlubit 

nadčasovým řešením problematiky zadržování 
vody v krajině. Dne 2. února se v deníku Dnes 
objevil článek o  pilotním projektu zadržování 
vláhy ve dvou středočeských městech – Němči-
cích a Velvarech. Tato města se stanou průkop-
níky v boji se suchem v krajině. Cílem je zvýšit 
odolnost krajiny vůči klimatickým rizikům. 
Jedná se o  vytvoření tůní, mokřadů, vysázení 
stromořadí, které přispějí k  odolnosti území. 
Součástí projektu je také osvěta, která bude za-
měřena na porozumění procesům fungování 
vody v místní krajině. Kdy dorazí osvěta i do na-
šeho města je bohužel vzdálená budoucnost.

Dana Dalešická, 
zastupitelka

Vážení přátelé, rád bych vám na tomto místě 
ukázal, jak probíhá místní lokální politika. 1. úno-
ra proběhlo pracovní jednání zastupitelů kvůli 
seznámení se s  projektem retenční nádrže na 
náměstí F. X. Svobody. Zastupitelé tak měli je-
dinečnou možnost projít si podrobně projekt, 
přítomen byl i autor celé stavby Ing. Kudrna. Je 
zarážející, že sice z opozice jsme tam byli všichni, 
ze strany nyní vládnoucí koalice dorazilo jen pět 

zastupitelů. Jejich nechuť o něčem se bavit a jen 
hledat zástupné důvody dotaci nepřijmout, 
pak provázela celé společné jednání. Hlasovat 
přitom budeme až na zasedání zastupitelstva 
města 1. března. Já to vidím tak, že ti, co nedo-
razili jsou asi "odborníci" i na vodohospodářské 
otázky a  jsou předem domluvení, jak zvednou 
ruku. Je mi to líto, toto hlasování ovlivní podobu 
města na mnoho let dopředu, kdy se na nynější 

sestavu zastupitelstva dávno zapomene. Co  je 
také zarážející, ač dotaci svým hlasováním může 
odmítnout až zastupitelstvo města, v rozpočtu 
se s ní nepočítá a tuto informaci již předběžně 
obdržel i správce dotace. Chtěl bych věřit tomu, 
že každý z nás bude hlasovat podle svého svě-
domí, a ne podle toho, jaké se na radnici rozdají 
noty. Uvidíme.  Michal Kroutil,

zastupitel

P r a c o v n í  j e d n á n í  z a s t u p i t e l ů

V h l e d  d o  z á k u l i s í  m n í š e c k é  p o l i t i k y

Dne 1. února se konalo pracovní jednání zastupitelů z důvodu jejich seznámení s projektem retenční 
nádrže na náměstí. Přítomni byli všichni opoziční zastupitelé. Z jedenácti koaličních přišlo jen pět. 
Otázkou tedy je, na základě čeho se budou rozhodovat o budoucnosti přidělené dotace.

Posledních, skoro 15 let před odchodem do 
důchodu, jsem působil v  investičním odboru 
města Jílové u  Prahy. Do konce září loňského 
roku jsem byl i  jeho vedoucím. Za tuto dobu 
mám za sebou investice z velké části i dotova-
né v celkovém objemu okolo 300 milionů Kč, 
včetně podílu na stavbě obchvatu města Jílo-
vé u Prahy. Pokusím se proto projekt hodnotit 
tak, jako bych k němu přistupoval z této pozice. 
Tedy hodnotit smysl, přínos, rizika, souvislosti, 
efektivitu řešení a ekonomickou náročnost. 
Proto jsem si položil několik otázek. Po jejich 
zodpovězení si může každý vytvořit svůj názor.

Jaký má mít projekt smysl? 
Má řešit zachytávání vod z  části náměstí. Ty aku-
mulovat a  postupně vracet do zeleně zaléváním 
a vsakem. Tím udržet vláhu pro zeleň a mikroklima.

Jaký by měl mít přínos? 
Zabránit části intenzivních dešťových vod odtéct 
z náměstí do společné splaškové a dešťové kana-
lizace a následně do čistírny odpadních vod.

A jaká jsou rizika?
Projekt umísťuje do dolní části náměstí nádr-
že pro zachycení vod o objemu 140 m3. Stav-
ba nezabere jen místo, kde budou nádrže. 
Vzhledem k hloubce výkopu, blížící se 6 me-
trům, zabere jáma celou spodní část náměstí 
od domů až po trafiku. Zachytí se však jen část 

dešťových vod a to pouze z náměstí do obje-
mu uvedených 140 m3 při prázdných nádržích. 
Přebytečné srážky budou nadále odtékat spo-
lečnou kanalizací na ČOV a zhoršovat parame-
try čištění splaškových vod.

Co další souvislosti?
Větší část města nemá oddělenou dešťovou 
a splaškovou kanalizaci. Náměstí a ulice Praž-
ská od náměstí až k  supermarketu BILLA ne-
jsou výjimkou. Přebytečné dešťové vody kon-
čí jako nežádoucí na ČOV. V současné době se 
připravuje územní studie (objednaná bývalou 
radnicí), která řeší i přírodní retence a zadrže-
ní vody na louce Pivovárka a přibližně za dva 
roky bude krajský úřad opravovat i hlavní prů-
tah městem ulicí Dobříšskou a Pražskou.

„Vzhledem k hloubce výkopu, 
blížící se 6 metrům, zabere 

jáma celou spodní část 
náměstí od domů  

až po trafiku.“

Rozumím tomu, že současná města budou mít 
v  budoucnosti, v  důsledku oteplování planety, 
potíž s přehříváním a klimatem díky velkým be-
tonovým plochám a nedostatku zeleně. Jedná 
se však podle studií zejména o velké metropole.

Na jaké otázky jsem si tedy odpovídal já?

•  Má Mníšek většinu ploch betonových nebo 
bez zeleně? 

•  Musí řešit mikroklima na náměstí za cenu 
velkých stavebních prací a  jeho celkovému 
uzavření na přibližně půl roku?

•  Řeší projekt komplexně, za přibližně 16 mili-
onů Kč, otázku dešťových vod z náměstí?

•  Nebylo by lepší udělat na Pivovárce přírodní re-
tenci a odvézt dešťové vody tam, například no-
vou dešťovou kanalizací ulicí Pražskou a to ještě 
před opravou této ulice, kterou plánuje kraj?

•  Nebylo by lepší udělat novou dešťovou kana-
lizaci v ul. Pražská?

•  Nestačilo by umístit v zeleni na náměstí ně-
kolik menších nádrží po cca 10 m3, jako to dě-
láme u rodinných domů pro záchyt dešťovky 
a tou pak zalévat?

•  Nebyla by realizace předešlých otázek klasic-
kým „zabitím několika much jednou ranou“?

Takto by bylo možné klást řadu dalších otázek. 
Proto se omezím na poslední, týkající se finanč-
ní náročnosti. Nebyly by náhodou náklady na 
uvedená řešení v předešlých otázkách srov-
natelné s diskutovaným projektem a nepři-
nesly by náhodou mnohem větší užitek? 

Jiří Zápal, předseda  
Komise pro územní plánování a rozvoj města

Problémy s přehříváním budou mít velké metropole
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Bohužel nikoliv. Nasvědčuje tomu pracovní 
jednání zastupitelů, kteří se sešli nad téma-
tem vybudování retenční nádrže na náměstí. 
Proč současné vedení města nechce v nadča-
sovém projektu pokračovat? Na otázku ne- 
existuje racionální odpověď, na setkání jsme 
totiž od  vládnoucí koalice slyšeli jen zástup-
né důvody, cosi o  tom, že je to drahé a že je 
řada dalších způsobů, jak vhodně nakládat 
s  dešťovými vodami. Pochybuji o  tom, že by 
projekt byl předražený, městu byla přiklep-
nuta dotace ve výši 11,2 milionů, a to je veli-
ce slušný výsledek. Stoprocentní dotaci není 
možné získat, vždy je nutné počítat s finanční 
spoluúčastí města. Navíc se jedná o  investici 
do budoucna! A ta by se nám jistě brzy vrátila. 
Retenční nádrž je dostatečně kapacitní, na-
sbírá vodu z  celé vydlážděné plochy na ná-

městí, později bude možné do ní svést vodu 
ze střech celé řady domů na náměstí a z po-
loviny obrovské střechy kostela. Je chytrá, 
protože dokáže zachytit ropné látky unikající 
z  vozidel. Bude poskytovat vláhu trávníkům 
a  stromům na náměstí, které v  létě trpí ne-
dostatkem vody. V letních parnech zlepší mi-
kroklima na rozpáleném náměstí. Vodu bude 
možné využít na  zalévání ostatních stromů 
ve městě. Nádrž zadrží vodu z běžných příva-
lových dešťů a voda z náměstí tak nevypláchne 
čistírnu odpadních vod. Voda bude z velké čás-
ti využita v místě, kde napadla. Voda je životně 
důležitá, nakládejme s ní proto s tím nejlepším 
uvážením. To je myšlenka celého projektu.
Jistě budete z úst politiků slýchat, že je tu řada 
dalších projektů, které jsou lepší. To je dis-
kutabilní. Odborník na nakládání s vodou, pan 

Ing. Kudrna, na setkání mimo jiné řekl, že stav-
ba retenční nádrže v  centru města je skvělý 
způsob, jak začít. Retenční nádrže doplní řadu 
opatření, které již byly provedeny, jako je za-
kládání alejí, remízků či suchých zasakovacích 
struh v lese nad městem. Jsou jedním kousíč-
kem celé mozaiky opatření, jako je např. revi-
talizace Pivovárky, rybníků, odstranění balast-
ní (dešťové vody) vnikající do kanalizace nebo 
svedení dešťové vody mimo kanalizaci nejen 
v centru města. 
Je mi líto, že se nezařadíme mezi vyspělá měs-
ta, která to myslí s vodou vážně. Naděje umí-
rá poslední, a  proto věřím, že vedení města  
a koaliční zastupitelé projekt nakonec podpoří. 

Luboš Kožíšek, 
zastupitel

Bývalá starostka a její tým se rozhodli tuto klima-
tickou výzvu vyřešit projektem retenční nádrže 
v dolní části náměstí a chlubili se, že na něj získali 
štědrou dotaci. Vize pěkná, ale její případná re-
alizace by podle mě problém efektivně nevyře-
šila, a ještě by zbytečně zatížila rozpočet města.
Jako k novému zastupiteli se ke mně dostala 
kompletní projektová dokumentace, ve které 
vidím řadu problémů.
Zkuste si například představit, že by náměstí 
měsíce nefungovalo, obrovská stavební jáma 
by zela od obchodů k trafice, od silnice až ke ka-
várně Patina. Výkopové práce by se dotkly prak-
ticky celého relativně nově vydlážděného par-
koviště i kusu pěší zóny a dost pravděpodobně 
by blokovaly i  silnici před Velkou hospodou. 
To všechno za 11 milionů dotace a nejméně 
šest milionů korun z městské kasy. A k tomu 
zatím neznámé náklady na provoz.
Při stavbě by se museli dělníci potýkat se skal-
natým podložím, a  ještě by museli dávat po-
zor, aby nepoškodili starou kanalizaci, která 
probíhá pod celým náměstím od Malého mnicha 
až k papírnictví.
Za to bychom získali zásobárnu o  objemu 
140 metrů krychlových, kterou by plnila převáž-
ně voda z parkoviště – tedy znečištěná různými 
příměsemi třeba z aut. Takže by bylo nutné ji ješ-
tě vyčistit a teprve poté bychom ji mohli použít.
Zálivku by prováděli zaměstnanci města, ta-
hali by po náměstí hadice od nově osazených 

hydrantů na hraně parkoviště do vsakovacích 
jam na trávníku u jižní strany kostela. Jako člo-
věk z IT bych za takové peníze čekal aspoň ně-
jaký druh automatizace.
Nezpochybňuji, že se musíme připravit na teplej-
ší léta a měli bychom přemýšlet, jak závlahu na 
náměstí efektivně vyřešit. K projektu „retenčky“ 
však její zastánci jinou alternativu nepředstavili.
Přitom máme v  dosahu dvě studny i  pítko, 

do kterého vede voda ze Skalky. Projekt tedy 
chce pod náměstím zadržovat vodu, kterou 
o pár metrů vedle máme, jen ji nevyužíváme. 
Například kdybychom tyto zdroje doplnili 
menší retenční nádrží v prostoru u kostelní zdi 
a k jejímu plnění využili i svod z kostelní stře-
chy, mohli bychom zavlažovat náměstí levněji 
i bez obří retenčky.

Zdeněk Vyskočil,  předseda Finančního výboru

Megalomanskou retenční nádrž na náměstí 
bych teď určitě nestavěla. Nedává mi to smy-
sl. Obrovská stavba nádrže zavře náměstí na 
pět měsíců a celé ho budeme muset rozkopat. 
Z  městského rozpočtu bychom do ní museli 

dát miliony korun a  pak další finanční nákla-
dy každý rok, třeba když se něco rozbije. Uži-
tek takto velké nádrže na náměstí je opravdu 
sporný. Současné mikroklima na náměstí, 
o  kterém se mluví, je dobré. Opravdu věřím, 

že existuje lepší řešení. Teď bych se soustředi-
la na opravu silnic, parkovací plochy, na školky 
a rekonstrukci úřadu. To je pro mě zásadní.

Markéta Nováková, zastupitelka

Z a ř a d í  s e  n a š e  m ě s t o  m e z i  o b c e  b u d o u c n o s t i?

Případná realizace retenční nádrže by problém nevyřešila, 
a ještě by zbytečně zatížila rozpočet města

Stavba retenční nádrže by zavřela náměstí na pět měsíců

V létě začínají být pravidlem vlny veder a sucha. Trávníky na náměstí pak seschnou a listí na stromech 
připomíná listopad.

Stavba by na pět měsíců zablokovala dolní část náměstí
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„V současné době probíhá výběrové řízení 
na dodavatele 300 kusů kompostérů, takže 
se dostane na každého. Zatím je požádáno 
o  195  kompostérů, máme tedy rezervu.“ 
oznámila radní Hana Kotoučová a  dodala: 

„Během jara 2023 budou zájemci vyzváni 
k  jejich převzetí. To se uskuteční, vzhledem 
k  omezeným prostorům na městském úřadu, 
nejspíše v  areálu sběrného dvora v  Řevnické 
ulici.“

Kompostér bude mít objem 1 170 litrů. 
Vrchní víko bude opatřeno panty pro 
snadné plnění. Vyjímání kompostu bude 
možné ze všech stran.

Žadatelé dostanou kompostér zdarma. 
Při jeho vyzvednutí pouze podepíší 
dohodu o  nakládání s  kompostérem 
během dvou dalších let, po které je 
garantována udržitelnost dotační výzvy 
OPŽP zaměřené na prevenci a  snižování 
množství odpadů, díky níž byly kompostéry 
získány.

Libor Kálmán

Jak třídíme nápojové plechovky?
Nápojové plechovky třídíme v  Mníšku pod 
Brdy (spolu s  ostatním drobným kovovým 
obalovým odpadem) buď do hnědých 
kontejnerů, nebo je odvážíme do sběrných 
dvorů. Při třídění se pokoušíme dbát na to, 
abychom z  plechovek odstranili plastové 
komponenty, které komplikují zpracování.

Jaký kovový odpad je možné třídit do 
hnědých kontejnerů?
Jedná se o  kovové obaly z  domácností 
a kanceláří, které je možné vhodit do hnědých 
kontejnerů na kov, například:
- nápojové plechovky
- konzervy
- kovové dózy
- hliníkové nádobí
- drobné výrobky z hliníku 
- drobný kovový odpad

Do hnědých kontejnerů na drobný kovový 
odpad naopak NEpatří:
Tlakové kovové lahvičky (aerosoly od 
deodorantů, pěn apod.), plechovky od 
nebezpečného odpadu, barvy, polyuretanové 
pěny atd.

Jak se zpracovávají nápojové plechovky?
Recyklace nápojových plechovek není tak 
snadná, jak se leckde můžete dočíst. Fólie, 
ze které je plechovka vyrobená je tenká a při 
běžném tavení by shořela. Proto se plechovky 

lisují do takzvaných briket, které je již možné 
zpracovávat metalurgicky. I  tak při jejich 
recyklaci vzniká množství odpadních látek, 
jako jsou laky a barviva (tvoří zanedbatelnou 
váhu každé plechovky, cca 2 %) a  vypálí 
se ještě před tím, než dojde k  tavení kovu. 
K  recyklaci nápojových plechovek je nutné 
používat speciální technologie. 

Postup zpracování
Nejběžnější zpracování nápojových plechovek 
(a  drobných kovových odpadů z  hnědých 
kontejnerů) je zhruba následující: obsah 
kontejnerů se sveze k dotřiďovací lince. Zde se 
vše vyklopí na pás a přichází ruční dotřídění 
— odstraňuje se vše, co není kovové (plasty, 
papír, guma a  vůbec vše, co jsme spolu 
s kovovým odpadem do kontejnerů naházeli). 
Vyřazují se i tlakové nádobky. Výsledkem této 
fáze je kovový odpad, který je zbaven opticky 
rozeznatelných nečistot a balastu.
Dotříděný odpad putuje po pásu dál 
k  separátorům, které dokáží magnetickou 
cestou oddělit všechny magnetické obaly. Vše 
neželezné putuje k dalšímu dotřídění. Zde bývá 
další separátor, který funguje na principu vířivých 
proudů. Ten dokáže oddělit hliníkové materiály. 
Zbytek se většinou nedotřiďuje a likviduje se.
Odpad je pak následně slisován do balíků 
a  prodáván. Tam následuje tavení a  lisování 
a výsledný produkt je dále prodáván do továren, 
kde se z  nich vyrábějí nové plechovky. Z  toho 
vyplývá, že k  recyklaci hliníku se váže masivní 

doprava a  zpracovatelský průmysl. Nejedná se 
tedy v žádném případě o činnost ekologickou.
Kovová část dotříděného odpadu se prodává ke 
zpracování v  metalurgickém průmyslu. Nicmé-
ně jedná se o naprosto zanedbatelné množství 
v  porovnání s  kovovými odpady ze stavebnic-
tví a průmyslu. Nicméně i  toto „zanedbatelné“ 
množství je v  konečném důsledku zásadní. 
A proto můžete-li, třiďte kovové obaly.
I přes náročnost recyklace jsou hliníkové ple-
chovky stále oblíbenější. Jsou ideálně skla-
dovatelné, dobře chrání obsah a  jsou zjevně 
levné. Proto, nakupujete-li v hliníkových ple-
chovkách, třiďte je. To je to nejmenší, co mů-
žete udělat. 

Libor Kálmán (text i foto)

Aktuální informace ke kompostérům Daňové přiznání  
můžete podat  
i na mníšeckém úřadě

Jak správně třídit odpad – 6. díl: NÁPOJOVÉ PLECHOVKY

V srpnu loňského roku dostali občané Mníšku pod Brdy od radnice 
nabídku na objednávku kompostéru. Zájem o kompostér projevilo 
více než 200 domácností.

Plechovky, konzervy a jiné kovové obaly tvoří běžný obsah nákupního košíku. Ale kam s obaly po tom, 
co jejich obsah spotřebujete? Nejčastějším řešením je vyhodit je do směsného odpadu. Tím ničemu 
neuškodíte, ale také nepřispějete. Hliník a jiný kov se dá třídit podobně jako plasty, sklo a papír.

Ilustrační foto

V úterý 21. března budou od 14 do 18 hodin 
v  zasedací místnosti (1. patro) Městského 
úřadu Mníšek pod Brdy pracovnice Finanč-
ního úřadu (Územní pracoviště Praha-zá-
pad) vybírat daňová přiznání k dani z pří-
jmů fyzických osob za rok 2022 a poskyto-
vat k nim konzultace.
V případě, že by kdokoliv potřeboval bez-
bariérový přístup, pracovnice FÚ jsou 
schopny sejít dolů do nové haly úřadu 
a vše vyřídit tam.
Informace nezbytné pro správné splnění 
daňových povinností k daním z příjmu jsou 
zveřejněny na www.financnisprava.cz 
a  budou aktuálně doplňovány v  Novin-
kách. Interaktivní formuláře daňových při-
znání k DPFO a DPPO budou k dispozici na 
stránkách Finanční správy v záložce Daňo-
vé tiskopisy. 
V budově městského úřadu budou tiskopi-
sy k vyzvednutí nejdříve po 5. březnu, a to 
v přízemí před podatelnou. lik
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Dne 3. 1. v 11:00 přijala hlídka MP oznámení, 
že je ve Stříbrné Lhotě znečištěná silnice ze 
stavby. Hlídka se na místě s dělníky dohodla, 
že znečištění postupně uklidí, a  po skončení 
prací na stavbě, uklidí i zbytek ulice.

Dne 4. 1. provedla hlídka kontrolu chaty 
poblíž silnice č. 116, kterou by měl obývat 
muž bez domova. Hlídky kontrolu těchto 
oblastí v okolí Mníšku pod Brdy provádí pra-
videlně.

Dne 4. 1. v 9:16 přijala hlídka telefonické ozná-
mení od oznamovatelky, že v osadě Na Čunčí 
je zachycený srnec v  plotě. V  době příjez-
du hlídky byl srnec nepříčetný a  zničil část 
ohradníku. Hlídce se podařilo část ohradníku 
od zvířete odříznout a  srnec odběhl zpět do 
přilehlého lesa.

Dne 5. 1. předala hlídka pracovnici Magdalé-
na, o. p. s. 15 použitých injekčních stříkaček.

Dne 6. 1. v 18:50 asistovala hlídka u vyprošťo-
vání osoby uvězněné pokáceným stromem. 
Muž kácel prasklý strom a ten ho na místě uvěz-
nil. Muže se nakonec za pomocí složek IZS po-
dařilo vyprostit. 

Dne 7. 1. v  18:59 byla hlídka telefonicky po-
žádána Policií ČR o  asistenci při pátrání 
po  osobě. Hledaný muž se měl pohybovat 
svým vozidlem Škoda Octavia vínové barvy 
po lesích v okolí Mníšku pod Brdy a hrozil se-
bevraždou. Pátrání bylo ukončeno ve 22:05, 
kdy byl muž zastaven hlídkou Policie ČR ve 
svém vozidle poblíž Jíloviště.

Ve dnech 13. a  14. 1. prováděly hlídky kon-
trolní činnost ve volebních místnostech 
při 1. kole Volby prezidenta ČR. Vše proběhlo 
v klidu a pořádku.

Dne 16. 1. v čase 11:10 si hlídka všimla chlap-
ce sedícího na chodníku v  ulici Pražská. 
Dotázala se ho, proč není ve škole, a  zda je 
v pořádku. Chlapec hlídce oznámil, že je ne-
mocný, a  proto čeká na své rodiče. Hlídka 
proto s chlapcem na rodiče vyčkala. Vše bylo 
potvrzeno.

Dne 16. 1. uslyšela hlídka ze své služebny 
v ulici Dobříšská 56 hlasitou ránu. Záhy zjis-
tila, že se v ulici Dobříšská srazil autobus linky 
317 s osobním automobilem. Hlídka na místě 
začala usměrňovat provoz tak, aby byl ales-
poň jeden jízdní pruh průjezdný. Účastníci 
nehody zatím sepsali záznam o dopravní ne-
hodě.
 

Dne 22. 1 ráno vyjeli městští policisté na po-
moc promrzlému muži.  Muž se svým vozi-
dlem zapadl na polní cestě a  několik hodin 
bojoval se sněhem a mrazem pouze v lehkém 
oblečení. Hlídka se nejprve pokusila auto vyt-
lačit pomocí lana ale bezúspěšně, proto přivo-
lala na místo traktor a muži následně přivezla 
teplý čaj na zahřátí.
 

Dne 23. 1. v  10:00 přijala hlídka telefonické 
oznámení od místního oddělení Policie ČR 
s žádostí o asistenci, že v ulici Čisovická dochá-
zí k potyčce mezi dvěma osobami. Po příjez-
du hlídky byla situace již pod kontrolou Poli-
cie ČR a jeden z mužů byl, kvůli poraněnému 
zápěstí, ošetřen v  sanitce Záchranné služby 
Asociace samaritánů ČR. Celou věc dále pro-
šetřuje Policie ČR. 

Dne 24. 1. ve 22:12 přijala hlídka telefonické 
oznámení od ženy, že se velmi obává o svého 
známého, který má zdravotní potíže a  ne-
zvedá jí telefon. Hlídka zajela na uvedenou 
adresu, kde v  době jejího příjezdu stál zrov-
na pohřešovaný muž na prahu svého domu 
a ujistil ji, že je zdravotně naprosto v pořádku.

Dne 27. 1. v  8:12 přijala hlídka telefonické 
oznámení od místního oddělení Policie ČR 
se  žádostí o  asistenci při dopravní nehodě 
na 15.  kilometru D4. Nehoda se obešla bez 
zranění.
 
Dne 27. 1. v 10:01 asistovala hlídka u dopravní 
nehody na mostě přes D4 mezi Řitkou  
a Líšnicí.

Ve dnech 27. a  28. 1. prováděly hlídky kon-
trolní činnost ve volebních místnostech 
při 2. kole Volby prezidenta ČR. Vše proběhlo 
v klidu a pořádku.

Dne 29. 1. 2023 v  11:29 přijala hlídka telefo-
nické oznámení od ženy, že na její byt zazvo-
nila sousedka s prosbou o pomoc, protože ji 
a  její matku napadl manžel. Hlídka na místě 
zjistila, že došlo pouze ke slovnímu napadání. 
Žena se cítila po zdravotní stránce v pořádku, 
ale její matce strážníci na místo události přivo-
lali sanitku rychlé záchranné služby z důvodu 
obtížného dýchání a stresové reakce. Násled-
ně se na místo dostavila též Policie ČR, která si 
událost převzala k dořešení.

Petr Smorádek, vrchní strážník (text)
strážníci městské policie (foto)

Městská policie Mníšek pod Brdy – události v lednu 2023
Během prvního měsíce roku 2023 jsme řešili celkem 155 událostí. Pro přehled uvádíme nejzajímavější z nich.
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Nina Danišová: Umění netvořím pro pouhou líbivou 

Jak dlouho se výtvarnému umění věnujete? 
Provází mě doslova celý život. Mám pocit, že 
jsem v podstatě v dětství nic jiného nedělala, 
než kreslila a  malovala. Byla jsem introvertní 
nesmělé dítě a  tvorba mi pomáhala zůstávat 
v  takové mé bublině, v  bezpečném vnitřním 
světě. Lásku k  malování jsem podědila po 
mém tátovi, který pracoval jako strojař a ma-
loval jen tak pro radost, řekla bych až surrea-
listicky. Z dětství si vybavuji vůni terpentýnu 
a turecké kávy, kterou jsem mu do jeho atelié-
ru v rámci našeho bytu s vysokými stropy no-
sila. A on tam stál u otevřeného okna v tlusté 
kožené vestě a jako by v transu maloval. A pro-
tože vím, že má dosud ve skříni už 30 let ne-
domalované obrazy, tak ho občas hecuji, aby 
je z té skříně vyndal, že je domalujeme spolu.

Láska k  umění Vás neopustila ani v  době 
dospívání. Kudy vedly Vaše kroky dál?
Nikdy mě ani nenapadlo, že bych šla studovat 
něco jiného než uměleckou školu. Vystudovala 
jsem Střední integrovanou školu Náhorní v Pra-
ze 8 – Kobylisích, obor propagační výtvarnictví. 
Jednalo se o studium grafického designu spoje-
ného s PR: výroba vizuálů na letáky, plakáty nebo 
billboardy. Po maturitě jsem pak nastoupila na 
Základní školu v Brdičkově ulici v Praze 13 – Luži-
nách, původně jako družinářka. Ale onemoc-
něla jim učitelka výtvarné výchovy, tak jsem 
dostala příležitost. Za katedrou jsem se osvěd-
čila a dalších 9 let jsem tam učila na 2. stupni  
výtvarnou výchovu. Často jsem ale musela 
suplovat i další předměty, nejčastěji byly obo-
rově příbuzné jako pracovní činnosti, dějepis 
nebo čeština. Několikrát ale došlo i  k  tomu,  
že mi dali tělesnou výchovu.

Práce s dětmi je určitě náročná. Byla jste na 
ni připravená?
Měla jsem s ní dlouholeté zkušenosti, protože 
jsme doma po roce 1989 provozovali soukro-
mou školku. V mém pokoji byla školka, v obý-
váku byla školka, takže když jsem přišla ze 
školy, tak po našem bytě pobíhaly děti. A ma-
minka si občas musela něco nutného zařídit 
venku, třeba dojít k zubaři, a  tak mi na chvíli 
svou školku svěřovala. Hrála jsem s dětmi na 
piano, malovali jsme si nebo hráli hry na ko-
berci. Práce s  dětmi pro mě byla díky tomu 
naprostou samozřejmostí. S dětmi jsem vždy 
měla i jako pedagog krásné zkušenosti. Bavilo 
mě do tvorby zapojovat hravost a propojovat 
jejich smysly. Zavázala jsem jim oči a  dávala 
jim ochutnávat různé dobroty. Ony pak měly 
hádat, co to je a pak namalovat třeba chuť na 
pomeranč nebo bolest žlučníku. Nebo jsem je 
jednou vzala do Veletržního paláce, kde samy 
malovaly mezi obrazy významných umělců, 
což se nepovede každému, aby mohl tvořit 
v galerii mezi drahými uměleckými díly.

Pedagogické vzdělání jste si pak postupně 
doplňovala?
Při vyučování na základní škole jsem si ješ-
tě doplnila pedagogicko výtvarné vzdělání 
studiem nástavby na Univerzitě Karlově. Kro-
mě toho jsem absolvovala kurzy dřevořezby, 
grafiky nebo chemické školení na práci s ne-
bezpečnými látkami. A abych mohla pracovat 
s dětmi, tak jsem absolvovala spousty zajíma-
vých školení, jako například propojení češtiny 
s  výtvarnou výchovou nebo výtvarný spon-
tánní projev v době puberty a adolescence. 

Zaujalo mě školení na propojení češtiny s vý-
tvarnou výchovou. Co se na něm probírá?
Čeština je libozvučný jazyk a dá se velice dob-
ře propojit s výtvarným uměním. Uvedu to na 
svém příkladu. Když pracuji s reliéfy, tak do nich 
vpisuji texty z básniček. S dětmi například zužit-
kujeme razítka a  z  písmen a  čísel sestavujeme 
různé veselé obrázky a kresby nebo jazykolamy. 
S naší mateřštinou se dá velmi dobře pracovat. 
Já sama od 14 let skládám básničky a píšu povíd-
ky. A pro mého syna, když byl ještě malý, jsem 
moc ráda vymýšlela pohádky a pak jsem mu je 
četla. Mým snem je vydat těch mých knihu bás-
niček, i třeba vlastním nákladem v pár výtiscích, 
kterou bych si sama také ilustrovala. 

Ví se o Vás, že se ráda zapojujete do charita-
tivních projektů. Připomenete nám některé?
Do charity jsem se zapojila už ve své obecně 
prospěšné dílně Malvína v Praze 8 – Čimicích, 
kam na keramické aktivity chodilo až 100 dětí, 
z nichž některé byly zrakově postižené. Bavi-
lo mě je pozorovat při tvoření, kdy tu hmotu 

mohly vnímat pouze hmatem, a přitom doká-
zaly vyrábět naprosto famózní věci. Veřejnost 
měla možnost vidět jejich díla na společných 
výstavách v několika pražských galeriích. Před 
třemi lety jsem navázala kontakt s Galerií pro 
onkologické pacienty a  podporující umělce 
v  Praze 1 v  Anenské ulici nedaleko Karlova 
mostu, a její zakladatelkou Irenkou Kraftovou, 
kam mě přivedla moje kamarádka, která dva-
krát prodělala rakovinu prsu. Uměním jsem 
vždycky chtěla pomáhat a tam jsem najednou 
viděla ten smysl. Uspořádala jsem v  galerii 
svou výstavu a nadále příležitostně poskytuji 
do aukcí své obrazy, kdy celý výtěžek z jejich 
prodeje věnuji na dobročinné účely, v  tomto 
případě na boj proti rakovině. 

Máte nějakou osvědčenou metodu, kterou 
ke tvorbě přistupujete? 
Zdá se mi, že spousta umělců tvoří kvůli po-
vrchní líbivosti takzvané rychloobrazy, kdy nat-
řou plátno a pokapou ho akrylem jako kapkami 
a vypadá to i efektně. Já netvořím pro pouhou 
povrchnost a líbivou krásu, ale snažím se vždy 
proniknout pod povrch věcí. Když například 
dělám portrét, tak raději toho člověka aspoň 
trochu poznám nebo si s  ním sednu, proto-
že chci vyjádřit jeho duši. Charakter a  pohled 
duše v  jeho očích je pro mě ten správný por-
trét. Samozřejmě určitý akademismus je na 
místě, protože kdyby člověk neuměl tvary, bar-
vy, kompozici a věci, které se učí na výtvarných 
školách, tak by vlastně nemohl dobře malovat 
a nemohl by si pak dovolit ten přesah snu do 
vlastní tvorby. Řemeslný um považuji za základ 
a pak nastupuje ta nadstavba, kdy už si můžete 
dotvářet, vymýšlet a improvizovat. 

Kde pro svá díla čerpáte inspiraci?
V průběhu let, jak člověk dospívá a zraje, se in-
spirace postupně mění. Když jsem byla mladá, 
tak mým velkým vzorem byl Salvador Dalí a já 
se opravdu snažila malovat surrealisticky tako-
vé extrémně snové a dekorativní živelné obra-
zy. Pak jsme měla desetiletou pauzu, kdy jsme 
nemalovala a netvořila vůbec, protože jsem na 
to neměla čas. Bylo to období, kdy můj syn byl 
malý a já měla ještě na krku celou obří keramic-
kou dílnu Malvína, kde jsem dělala všechno, od 
uklízečky, přes nákupčí materiálu až po lektor-
ku. Časem jsem ale zjistila, že potřebují i nějaký 
tvůrčí prostor, kde bych vyjádřila to, co cítím, co 
vlastně skrze mě jde někde shůry úplně spon-
tánně. A  impulzem pro mě bylo přestěhování 
do Mníšku pod Brdy, konkrétně do Rymaně. 
Cítila jsem, že ve mně zraje spousta myšlenek 
a  věcí, ale zároveň jsem věděla, že nemůžu 
tvořit jenom tak, pro vlastní ego. Má tvorba se 
přetavila, cítím v sobě takovou jako víru. I když 
jsem v  žádné ideologii vychovávaná nebyla, 
tak nejblíž mám ke křesťanství. 

Mníšek pod Brdy, kde bydlí již osmým rokem, si s manželem vybrali jako lepší místo pro život. 
Na  pohled křehká žena srší temperamentem na rozdávání a nakažlivě dobrou náladou. Jejím 
koníčkem a později i profesí se stalo výtvarné umění. Svou tvorbu ovšem nepovažuje pouze za zdroj 
výdělku, ale svůj talent věnuje také pro dobrou věc. Má doslova srdce na dlani, jejím životním 
posláním se stala pomoc potřebným lidem.

Nina Danišová 
(* 1980 v Praze, rozená Petrovičová)
Vystudovala Střední integrovanou školu 
Náhorní v Praze 8 – Kobylisích, obor propa-
gační výtvarnictví. Je vdaná, s manželem 
Markem mají patnáctiletého syna Jáchyma.
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krásu, ale snažím se vždy proniknout pod povrch věcí
Profilujete se také jako keramička, kde jste 
se s tímto oborem seznámila?
Na Základní škole Brdičkova v Praze jsem vedla 
večerní kurzy keramiky pro děti i dospělé. Měli 
tam velkou keramickou dílnu vybavenou osmi 
hrnčířskými kruhy a dvěma obřími elektrickými 
pecemi na první a druhý výpal. Zjistila jsem, jak 
funguje proces keramické tvorby – sošný, de-
korativní i zahradní a točení na hrnčířském kru-
hu. Tam jsem se také naučila správně používat 
chemické látky, glazury a engoby. Byla to pro 
mě doslova škola života, protože já sama kera-
mickou školu vystudovanou nemám.

Ve kterém roce jste se rodinou přestěhova-
li do Mníšku pod Brdy? A proč zrovna sem?
Bylo to v roce 2015, kdy náš syn Jáchym začal 
chodit do 1. třídy. Ale Mníšek pod Brdy jsem 
znala už z  dětství, protože jsme sem s  rodiči 
často jezdili v  90. letech na výlety. Byli jsme 
vyloženě výletová rodina a o víkendech jezdili 
ven z  Prahy, nejčastěji jižním směrem. Přijeli 
jsme vždy ze Smíchovského nádraží autobu-
sem na náměstí a  pak došlapali nahoru na 
Skalku a pokračovali dál lesem. Jsem ráda, že 
jsem mohla být svědkem toho, jak se Skalka 
díky rekonstrukcím postupně probouzela do 
své bývalé krásy. Pamatuji si z těch dob ještě 
cesty do Strže Karla Čapka, kterého má na-
čteného moje maminka, nebo na zámek do 
Dobříše. Výlety do Mníšku pod Brdy ale patřily 
k mým nejoblíbenějším, i díky tomu, že jsme 
je pokaždé slavnostně ukončili v cukrárně na 
náměstí. Býval to takový náš rituál.

To znamená, že jste naše město vnímala 
pozitivně, ovlivnilo Vás to při výběru bu-
doucího bydliště?
Jsem senzitivní osoba a  citlivě vnímám pro-
středí kolem sebe. Mníšek pro mě vždy byl 
takový měkký a průzračný, cítila jsem tu poka-
ždé dobrou energii. Už jaké malé holce se mi 
tu líbilo, ale přiznám se, že mě nikdy ani nena-
padlo, že tady budu jednou bydlet. Poslední 
léta, kdy jsme s rodinou bydleli na velkém síd-
lišti v Bohnicích, jsme se rozhodli, že chceme 
žít mimo Prahu a  dopřát si krásnou přírody 
a čisté a klidné životní prostředí. Odpověděli 
jsme na spoustu inzerátů realitních kanceláří 
a navštívili spoustu domů na prodej, ale nejvíc 

se nám zalíbilo právě v Rymani. Už když jsem 
do tohoto domu poprvé vstupovala, tak jsem 
cítila, že je to ten náš vysněný nový domov.
 
V Mníšku pod Brdy bydlíte 8 let, odkud po-
cházíte? 
Moje kořeny jsou v  Praze. Prvních 18 let jsem 
bydlela na starém Smíchově. Strávila jsem tam 
celé dětství, každý kout jsme tam s  kamarád-
kou prolezly, od Újezdu až po náměstí 14. října 
s  kostelem sv. Václava a  Anděl. Miluji to tam 
pořád, je tam celé moje dětství i dospívání. Do-
dnes tam žijí moji rodiče i starší sestra, která má 
pět dětí. Pak jsem se různě po Praze stěhovala, 
do Strašnic, Malešic, jeden čas jsem bydlela na 
Letné u babičky a pak jsme s manželem žili 10 
let na sídlišti v Bohnicích. Vedle v Čimicích jsem 
měla obecně prospěšnou dílnu Malvína, kam 
jsem jezdila na koloběžce přes rozlehlý areál 
bohnické psychiatrické nemocnice.

Za svobodna jste Petrovičová, na české po-
měry neobvyklé příjmení. Odkud pocháze-
li Vaši předkové?
Můj otec je Srb, jeho rodiče odešli do Česko-
slovenska po 2. světové válce z  Bělehradu. 
Svoje prarodiče jsem bohužel už nezažila, ale 
táta má z cest do bývalé Jugoslávie za příbuz-
nými moc hezké vzpomínky a spoustu fotek. 
A abych to měla ještě pestřejší, tak moje ma-
minka je napůl Slovenka.

Ovládáte srbštinu nebo třeba srbskou gas-
tronomii?
Srbsky neumím, táta nás nikdy neměl potřebu 
učit. Srbská jídla raději nevařím, na ta je speci-
alista můj táta. Z mletého masa a zeleniny při-
pravuje výbornou pljeskavicu, nebo burek. Já, 
když vařím, tak se častokrát ani nedržím recep-
tu, ale zapojuji svou kreativitu a invenci, takže 
kombinuji různé přísady a  chutě. Podobné to 
mám i s obrazy. Když něco maluji, tak mě v prů-
běhu tvoření třeba napadne něco nového a já 
to do toho obrazu zakomponuji. Výsledné dílo 
je nakonec jiné, než jsem původně plánovala.

Byla jste se někdy podívat v  zemi svých 
předků?
Mám projetý celý Balkán včetně Srbska, kde 
jsme byli navštívit i  rodiště mých prarodičů. 
Manžel je velký fanoušek do dobrodružného 
cestování. Klasické dovolené, cestování leta-
dlem a ležení na pláži u moře, by nás nebavily. 
Máme Nissan Patrol, který manžel jednou za 
čas zprovozní a s kamarády a  jejich terénními 
auty se vydáváme různě po Evropě. Spíme ve 
střešním stanu a ve všem jsme téměř soběstač-
ní. Veškeré potřebné vybavení vozíme s sebou.

Rádi cestujete, na který z  výletů vzpomí-
náte nejraději? Kam jste při svých výpra-
vách dojeli nejdále?
Nejdále jsme jeli před osmi lety na poloostrov 
Nemetsky, což je nejsevernější místo evropského 
Ruska. Tenkrát ho zrovna, jako vojenský prostor 
otevřeli civilistům, a tak ho můj manžel s kamará-
dy zatoužili jet prozkoumat. Lákal nás ten syrový, 

turisty dosud nedotčený prostor. Jeli jsme celkem 
více než 8 000 kilometrů přes Norsko, Švédsko 
a Finsko a z Ruska jsme se pak vraceli kratší ces-
tou přes Pobaltí a Polsko. Dodnes to ve mně za-
nechalo nezapomenutelné zážitky! Drsná krajina, 
všude bolševníky vysoké jako stromy, minimální 
infrastruktura, všechny potraviny jsme si vezli 
s  sebou. Na čištění vody jsme používali pilulky. 
V  bývalém vojenském prostoru se všude válely 
zrezivělé vojenské přílby, jako můstky na silnicích 
přírodou sloužily podvozky vyřazených tanků. 

Předpokládám, že se tam muselo pánské 
části výpravy líbit.
Naši chlapi z toho byli samozřejmě nadšení. Pa-
matuji si, jak jsme snídali a nedaleko nás to za-
čalo divně hučet. My vůbec netušili, o co jde, ale 
pak se z moře vynořila ruská ponorka a potom 
další dvě. Bylo to tam všechno až takové apo-
kalyptické. V Murmansku jsme se byli například 
podívat na ledoborci Lenin, který dnes slouží 
jako muzeum. Průvodce nám o  provozu ledo-
borce na jaderný pohon vyprávěl takové věci, že 
je ani nemůžu reprodukovat. Mně osobně se asi 
nejvíce líbilo při průjezdu Švédskem, kde nám 
přes silnici pochodovali sobi se semišovými pa-
rohy. A ve spojení s krásnou krajinou jsme si tam 
připadala jako v nějakém fantazijním filmu.

Máte z Ruska i nějaký adrenalinový zážitek?
Adrenalinové bylo už koupání v  ledovém Ba-
rentsově moři, kam jsem raději lezla v kanadách, 
abych nestoupla na nějaký kov a  nezranila se. 
Málem se nám tam ale stal malér, když se k nám 
blížil medvěd. Jednou jsem si po ránu chtěla 
ještě v pyžamu odskočit na kraj lesa, když v tom 
se proti mně vyřítila spousta lidí, asi sběrači hub 
nebo borůvek. A já, protože rusky neumím, jsem 
jim vůbec nerozuměla, co na mě křičí. Naštěstí 
je slyšel manžel, který na mě začal hned řvát, 
abych běžela zpátky do auta, protože se lesem 
blíží medvěd! Všechno jsme hned sbalili a ujíž-
děli auty pryč. Vzpomínám si jenom, že jsem 
ještě před odjezdem požádala naivně manžela, 
aby chvíli počkal, než se převléknu z  pyžama 
do cestovního oblečení. Dodnes se nad tím při 
vzpomínkách na Rusko smějeme.

Plánujete v nejbližší době zase nějakou za-
jímavou výpravu?
Manžel mě láká na Severní pól, kde teplota 
klesá až k – 40 °C. Protože mně ale stačí už tep-
lota – 5 °C a mrznu, takže na Severní pól bude 
muset jet sám s kamarády.

Co byste chtěla vzkázat našim čtenářům?
Čtenářům bych ráda vzkázala toto: „Svět ne-
potřebuje více úspěšných lidí! Svět potřebuje 
ty, kteří léčí, tvoří, vymýšlejí příběhy, pomáhají 
a milují vše živé. Je pouze jediný den v roce, kdy 
můžeme pomoci, tančit, zpívat, léčit a milovat 
– a tím dnem je vždy dnešek, tedy přítomnost.“

Libor Kálmán (text), Lenka Živná (foto)

Nezkrácenou verzi rozhovoru najdete  
na www.zpravyzmnisku.cz/rozhovory.

Celá rodina na Islandu 
Foto: archiv Niny Danišové
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Začátek průvodu byl na farní zahradě, kde se 
sešlo na 120 lidí, z  toho většina v  maskách. 
Mohli jste v  něm potkat medvěda hrajícího 
na  basu, masopusta s  ukulele, bábu s  nůší, 
slaměného, řezníka, žida s  pejzy a  v  kafta-
nu s  pytlem na zádech, ženicha s  nevěstou, 
smrtku s kosou, drába, cikánku věštící z ruky, 
vodníka, kominíka, jeptišku, mnicha, hejkala,  
gejšu, Marfušku a  spoustu dalších roztodiv-
ných masek převážně ruční výroby. 
Průvod vedly dva alegorické vozy na elektrický 
pohon ozdobené pestrobarevnými pentlemi 
se šoférem nabízejícím pro povzbuzení alkoho-
lickou vzpruhu v barvách semaforu. Na průvod 
čekalo celkem 11 zastavení, kde byly maškary 
pohoštěny rozličnými nápoji a slanými i sladký-
mi laskominami (autor článku doporučuje všem 
maškarám vynechat napříště domácí oběd, pro-
tože to množství nabízených jídel ani nešlo spořá-
dat). Za odměnu následovala písnička a taneček 
se štědrým hospodářem a hospodyní. Diváci tak 
mohli obdivovat veselé taneční kreace na lidové 
i zlidovělé melodie jako Masopust držíme, Chyti-
li jsme lososa, Co jste hasiči, Vysoký jalovec, Oko-
lo Hradce a další oblíbené písničky. 

MASOPUST je třídenní lidový svátek, který 
se slavil ve dnech, předcházejícím Popeleč-
ní středě (ta letos vyšla na 22. února), kterou 
začíná 40denní půst před Velikonocemi. 
Vyvrcholením masopustu byly průvody 
maškar, který neměl závazná pravidla. Zá-
leželo jen na vtipu a pohotovosti „maškará-
dů“, jaké taškařice budou provádět. Masky 
byly všude pohoštěny – něčím k zakousnu-
tí a především pálenkou a pivem, které ješ-
tě zvyšovaly rozpustilost a veselí.
O masopustních rejích z Čech i Moravy jsou 
dochovány písemné zprávy již ze 13. století, 
i když svátek je zřejmě ještě staršího data. 

V  mrazivém počasí přišla všem vhod návště-
va v  Domově pro seniory Pod Skalkou, kde 
maškary zahrály a zapívaly před plným sálem. 

Uživatelé se k  nim připojili a  spoustu melo-
dií si notovali s  nimi. Bonbónkem na závěr 
před  odchodem zpátky do ulic byl hit Kávu 
si osladím z repertoáru Karla Gotta.
Příjemnou novinkou, která měla do průvodu 
nalákat více účastníků, byly soutěže s lákavý-
mi cenami o nejpovedenější masky: Marfuša 
a Kobyla získaly po PET láhvi kytínského zla-
tavého moku, Královská rodina vyhrála basu 
piv a  čokoládový dort byl nakonec za od-
měnu rozkrájen pro všechny přítomné děti. 
Poslední zastávkou byl dům v Nádražní ulici, 
kam po několikakilometrovém putování, ho-
dování a  veselí dorazily jen ty nejodolnější 
maškary.
Ještě dlouho ale malým i  velkým zpěvákům 
zněla v  uších více než 11krát opakovaná pís-
nička neznámého autora z šerého dávnověku: 

Masopust držíme,
nic se nevadíme pospolu.
Proč bychom se hádali,
když jsme se tak shledali poznovu!

V dobrém jsme se sešli,
rádi jsme se našli pospolu.
Dříve než se rozejdem,
ještě sobě zapějem poznovu!

Velké poděkování patří jeho tradičním or-
ganizátorům ze spolku ROREJS, kteří dbají 
na připomínání staročeských tradic a  zvyků. 
„Tradice Masopustního průvodu se obnovovala 
v  roce 2011 a  po roční odmlce kvůli covidu se 
průvod konal již podvanácté. Máme vždycky ra-
dost z toho, když se k nám připojí co nejvíce lidí 
v  maskách a  pomáhá nám staročeskou tradici 
udržovat a rozvíjet. Letos se podle našeho odha-
du zúčastnilo asi nejvíce maškar v jeho obnove-
né historii, za což všem patří velký dík. Rád bych 
také poděkoval všem hostitelům, kteří si pro nás 
připravili výborné občerstvení a  měli s  námi, 
hlučnými a divokými maškarami, trpělivost. Sli-
bujeme, že se pro příští rok (možná) polepšíme,“ 
zhodnotil masopustní průvod Jiří Hladovec, 
kterého jste mohli poznat v masce masopusta.

Libor Kálmán (text), Petr Marhoul (foto)

M n í š k e m  p r o š l y  m a s o p u s t n í  m a š k a r y
První únorovou sobotu prošel ulicemi Mníšku MASOPUSTNÍ PRŮVOD, který uspořádali členové 
spolku ROREJS s přáteli. 

Medvěd s basou a masopust s ukulele Všude bylo plno jídla a pití

Kam přišly maškary, bylo veselo

Společné focení maškar
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Součástí tohoto nevšedního kulturního zá-
žitku se můžete stát i vy, a to buď jako divák, 
nebo jako soutěžící.

Je ti mezi 6 a 18 lety?
Rád/a zpíváš a myslíš si, že máš talent?
Tak právě pro tebe je určena pěvecká 

soutěž Brdský kos.

Přihlášení do soutěže je snadné, stačí vyplnit 
a odeslat formulář, který najdete na webových 
stránkách: bit.ly/BrdskyKos2023. Na této 
stránce najdete také podrobná pravidla.
Termín pro podávání přihlášek do soutěže je 
do 5. května 2023.

Soutěžící budou rozděleni do celkem pěti ka-
tegorií podle věku:

- I. kategorie: 6 až 8 let,
- II. kategorie: 9 až 11 let,
- III. kategorie: 12 až 14 let,
- IV. kategorie: 15-18 let
- V. kategorie je pro vícečlenná seskupení.

Aktuality budou průběžně zveřejňovány 
na facebookovém profilu Brdský kos – pěvec-
ká soutěž pro děti a mládež.

Na finalisty Brdského kosa 2023 čekají nejen hod-
notné ceny od sponzorů, ale především možnost 
vystoupit veřejně na akcích pořádaných městem.

Dětská pěvecká soutěž Brdský kos vznik-
la v  roce 1999. Její základní myšlenkou 
bylo dát možnost zazpívat si před diváky 
a  před  odbornou porotou každému, kdo 
má zpěv rád a chce se předvést ostatním. 
Za více jak 20 let se soutěž posunula. Hlá-
sí se na ni děti z  celé republiky (v  počtu 
cca 100 dětí) a podávají téměř profesionální 
výkony. Úspěšná účast či případné vítězství 
se v  několika případech staly odrazovým 
můstkem pro to, aby se děti dále věnovaly 
zpěvu nebo hudbě, aby je studovaly a dále 
se v těchto uměleckých oborech rozvíjely.

Libor Kálmán (text), Michal Kroutil (foto)

Pohádkový příběh s  histo-
rickými prvky se odehrává 
v době Rudolfa II. a během 
třicetileté války. Hlavní po-
stavou je vodník Tobijáš 
z  Berounky, který přijme 
pozvání majitele mníšec-
kého panství Vratislava III. 
z  Mitrovic a  usadí se v  zá-
meckém rybníce.

Poeticky laděné vyprávění je zasazeno do pří-
rodní scenérie mníšeckých rybníků a brdských 
kopců. Je do něj zakomponován téměř ency-
klopedicky detailní popis mnoha druhů ryb 
a  ptáků – a  také historických osobností, jako 
byli astronom a  matematik Martin Bacháček 
z Nouměřic, páni mníšeckého panství či vojáci 
švédského generála Johana Banéra.
Děj se rozvíjí z  poklidné až lyricky idylické 
atmosféry do řady dramatických momentů 
lidských i  historických a  s  podporou výroků 
plných životního moudra přivede čtenáře 
k poznání, jak je vše propojeno se vším. Kniha 
zaujme starší děti i jejich rodiče.
Knihu seženete v  mníšecké městské knihovně, 
nebo si ji můžete rovnou zakoupit online přes: 
www.nakladatelstvicas.cz/kniha/o-vode-a-suchu. 

Libor Kálmán

Celkem 42 dětí ve věku od 6 do 15 let tu na ně-
kolika panelech vystavuje svých zhruba 
sedm  desítek obrázků s  různou tématikou. 
Vznikly v  rámci výtvarného oboru, který vy-
učuje Veronika Drahotová a  je rozdělen 
do několika skupin dle věku žáků.
Nejmladší děti se například při hodinách sezna-
mují s prací tužkou a jak s ní zacházet. Procvičují 
si různé tahy, šrafury nebo stínování. Seznamují 
se také s barvami, kdy pracují pouze se třemi 
základními: červenou, žlutou a  modrou, která 
se pak učí míchat a vytvářet doplňkové barvy.

Něcozemě
V dlouhodobém projektu „Něcozemě” si žáci vy-
brali konkrétní země a zpracovali jejich charakte-
ristické prvky. Výuka je zaměřena na představi-
vost a stylizaci, ale také na kresbu podle předlohy. 
Nejprve skicují nápady, vysvětlují si, k čemu jsou 
skici dobré a jak při nich postupovat. Podle při-

pravených skic pak přenáší kresby na formát A4 
a vybarvují je pastelkami. Abstraktní tvorba po-
užívá omezenou barevnou paletu – čtyři barvy, 
které jsou opakovány a kombinovány.
Na formátu A3 nakreslili dle předlohy slavnou 
Monu Lisu od Leonarda da Vinciho.

Vesmírné rostliny
Dalším dlouhodobým projektem je inspi-
race dílem výtvarnice Anny Zemánkové  
z  Mníšku pod Brdy (žila v  letech 1908–1986). 
Po představení díla umělkyně skicují žáci ná-
pady na „Vesmírné rostliny“. Ty potom převádí 
na formát A3 a využívají širokou škálu barev, 
stínování a překrývání odstínů.

V dubnu 2023 se výstava žáků ZUŠky přesune 
na zahájení sezóny na Skalku. 

Libor Kálmán (text i foto) 

Startují přihlášky na XXIII. ročník Brdského kosa

Vyšla kniha  
O vodě a suchu  
čerpající z dějin Mníšku

V  p r ůc h o d u  Pav i l o n u  v y s t av u j í 
s vé   o b r á z k y  dě ti  ze  ZUŠk y

V sobotu 27. května 2023 se velký sál mníšeckého Pavilonu rozezní zpěvem 
talentovaných dívek a chlapců, pro které je hudba koníčkem a radostí. Letošní ročník 
soutěže Brdský kos bude již třiadvacátým v pořadí.

Začínající autorka z Mníšku 
pod Brdy, která si prozatím 
přeje zůstat v anonymitě, vy-
dala svou prvotinu pod pseu-
donymem Anna rybářova.

Až do konce března 2023 si můžete v prosklené výloze v průchodu 
Pavilonu prohlédnout výstavu prací žáků Základní umělecké školy 
Řevnice/Mníšek pod Brdy.

Tři z vystavených abstraktních děl

17

KULTURA / KNIHOVNA



KNIHY PRO DĚTI
O VODĚ A SUCHU / Anna rybářova
Hlavní postavou je vodník Tobijáš z  Berounky, který přijme pozvání 
majitele mníšeckého panství Vratislava III. z  Mitrovic a  usadí se v  zá-
meckém rybníce. Poeticky laděné vyprávění je zasazeno do přírodní 
scenérie mníšeckých rybníků a brdských kopců.

CO SE DĚJE V NOCI V LESE / Irena Ričlová Lachoutová
Noční putování lesem během kalendářního roku, kde se děti mohou se-
známit se zvířátky, které v noci nespí, ale naopak žijí velmi rušný život.

ČUPRMANI / Zdeněk Ležák
Dva třídní outsideři, rádoby superhrdinové Spajdy a Brkboy, na stopě 
vraždy v humorně pojatém detektivním příběhu.

KLUK V KOPAČKÁCH / Markéta Bolfová
Příhody druháka Tomáše, nadšeného fotbalisty, který si zvyká v nové škole.

POHÁDKY Z JEDNÉ I DRUHÉ NÁDRŽE / Petr Čepek
Šest vozidel se uchází o možnost vyučovat v brzdínské autoškolce. Děti 
si poslechnou jejich příběhy a samy vyberou za učitele toho, kdo jim 
řekne ten nejzajímavější.

ZBRKLÍK A ČERTIDLO / Sandra Dražilová Zlámalová
Čertidlo Tadeáš je malý neposeda a  kvítko. Vyvádí samé naschvály 
a  jednu lumpárnu za druhou. Jeho rodiče, čert Krucián a královna víl 
Eli, si s ním už nevědí rady, proto se obrátí na samotného vládce pekel.

LIŠKA ŠIŠKA V CUKRÁRNĚ / Iva Gecková
Další příběh plyšové lišky Šišky, kterou její holčička tentokrát zapomně-
la v cukrárně, kde si šikovná liška spolu se svými plyšovými kamarády 
a panenkou cukrářkou musí poradit s pečením dortu.

KNIHY PRO DOSPĚLÉ
ALŽBĚTA Z YORKU: POSLEDNÍ BÍLÁ RŮŽE / Alison Weir
Historický román o životě Alžběty, manželky krále Jindřicha VII. a mat-
ky Jindřicha VIII.

OBŘAD / Carmen Mola
Temná rituální vražda po sedmi letech opět otřásla celým Madridem. 
Obětí trýznivého zločinu se stala další mladá žena, která měla těsně 
před svatbou.

PORTRÉT NEZNÁMÉ ŽENY / Daniel Silva
Román z řady špionážních thrillerů, v němž opět boduje špičkový agent 
izraelské zpravodajské služby Gabriel Allon. Konečně opustil post šéfa 
izraelské rozvědky a chce si užívat krás světa, tentokrát v Benátkách. 

TAJEMNÝ PAN FROST / Day Sylvia
Erotická romance americké autorky o vášnivé přitažlivosti mezi zklama-
nou lékařkou a záhadným umělcem.

POSLEDNÍ SLOVA / Kerry Lonsdale
Úvodní část třídílného thrilleru americké autorky vypráví velmi spletitý 
příběh jedné zdánlivě obyčejné rodiny. Tajemství, která se snaží udržet, 
jsou šokující pro většinu z nich.

TEMNÁ STRANA / Danielle Steel
Nový román úspěšné americké autorky. Tentokrát o tom, jak je důležité 
se vypořádat se stíny z minulosti.

PO ZÁPADU SLUNCE / Linda Howard, Linda Jones
Město Wears Valley zasáhne sluneční bouře, která vyřadí z provozu veš-
keré moderní vymoženosti. Nefunguje elektřina, lidem dochází jídlo 
a sílící zima mění dny v boj o holý život.  

BOŽÍ MLÝNY / Pavel Hrdlička
V románu Pavla Hrdličky se opět přesuneme o několik století do mi-
nulosti, konkrétně do 14. století, kdy na Velikonoce probíhal v  Praze 
pogrom zaměřený proti Židům. Autor v románu barvitě popisuje ne-
jenom Prahu této doby, ale také rozplétá napínavý detektivní příběh 
na pozadí tehdejších událostí.

V OHROŽENÍ / Julie Garwood
Jakmile se Michael Buchanan stane osobním strážcem Grace Isabel 
MacKennové, uvědomí si, že bude potřebovat všechny své mimořádné 
schopnosti mimo jiné i proto, že Grace je přesvědčená, že nikoho tako-
vého nepotřebuje.

ZRÁDNÁ PAMĚŤ / Lisa Gray
Soukromá vyšetřovatelka Jessica Shawová obdrží žádost, aby pomohla 
odsouzené vražedkyni Rue Hunterové, do jejíž popravy zbývá jen ně-
kolik málo dní. Jessica této nabídce nedokáže odolat.

Tereza Bauerová,
knihovnice

Představujeme čtenářům nové knihy v městské knihovně
knihovna.mnisek.cz / telefon: 318 592 552, 731 693 021 / e–mail: knihovna@mnisek.cz

R o k  2 0 2 2  v  m ě s t s k é  k n i h o v n ě  p o h l e d e m  č í s e l
Na začátek trochu statistiky. V roce 2022 se zaregistrovalo v naší měst-
ské knihovně celkem 821 čtenářů, z toho 448 dětských a 373 dospě-
lých, což je oproti minulým letům výrazné navýšení (vizte přiložený 
graf).

Naši čtenáři si půjčili 20 202 knih a časopisů. Z toho 1 651 titulů jsme jim 
půjčili prostřednictvím rezervačního systému, který si získává čím dál 
větší oblibu a 293 knih jsme zprostředkovali přes meziknihovní výpůjč-

ní službu ze Středočeské vědecké knihovny v Kladně. 
Pro naše stávající i budoucí čtenáře je v knihovně připraveno k za-
půjčení celkem 28 722 knih. Dále se půjčilo 591 společenských her. 
Jen v  loňském roce jsme zakoupili do fondu 701 nových knih. Přes 
bibliobox se vrátilo 575 knih. Novou službou pro čtenáře je půjčování   
e-knih, kterých se půjčilo 110. 
Již tradičně naši knihovnu navštívily děti z  mateřských a  základních 
škol. Připravili jsme pro ně spoustu besed na různá témata. Děti se na-
příklad dozvěděly zajímavé informace o knihovně, pohádkách, dobro-
družné literatuře, sci-fi a fantasy ale i o detektivkách a hororu. Pro žáky 
sedmých tříd jsme pořádali autorskou besedu s Milanem Zachou Kučerou 
na téma Vtip a anekdota v protektorátu.
Mezi pravidelné a populární akce patří Pasování prvňáčků na čtená-
ře, Knížka pro prvňáčka, Klíčování, Strašidelné čtení a Příměstský 
tábor, tentokrát se táborníci vydali po stopách pražských pověstí. 
Ve spolupráci s městským úřadem jsme loni pro veřejnost připravili ná-
sledující besedy:
- Ing. Jiří Rom: Příroda v Mníšku pod Brdy
- Otomar Dvořák a Ing. Josef Pepson Snětivý: Krajinou Karla IV.
- PhDr. Jana Průšová: Tvorba rodokmenu 

Tereza Bauerová
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D ů c h o d c i  v  Ly s é  n a d  L a b e m  a  S t a r é  B o l e s l a v i
Přes nepřízeň počasí vyjel mníšecký Klub důchodců na vánoční trhy do Lysé nad Labem. 

Sice bylo ráno lehce nasně-
ženo, přes den ale vše roz-
tálo, mrholilo a  bylo velmi 
vlezlo. Co myslíte, že nám 
spravilo náladu? Samo-
zřejmě svařáček či kafíčko. 
Voněly tu klobásy, langoše 
a  halušky, museli jsme si 
však nechat zajít chuť, pro-
tože pan Kálmán, organizá-
tor zájezdů, dojednal oběd 
ve Staré Boleslavi a  ten stál 
opravdu za to. Zřejmě tam 
jsou zvyklí na zástupy ná-
vštěvníků při Svatováclav-
ských poutích, protože jsme 
byli v mžiku obsloužení, a to 
nás bylo 37 a  každý jsme si 
mohli vybrat z  velké nabíd-

ky! Vánoční trhy samotné byly v halách výstaviště v Lysé, i když výzdoba 
moc Vánoce nepřipomínala, což bylo alespoň pro mne zklamáním, vy-
bírat bylo z čeho. Z tisíce ozdob, řetězů, hraček, knížek, jídla, ale i záclon, 
peřin, vosků na boty a samotných bot i kabelek. Každý z nás něco utratil.
Po obědě jsme se vydali do baziliky Nanebevzetí panny Marie. Tato 
bazilika ve Staré Boleslavi stojí v místech, kde byl už v 11. století starší 
románský kostel Panny Marie a sv. Jiří. V jeho dřevěné kapli byl ucho-
váván ochranný obraz země, původně tepaný reliéf, zničený snad 
v době husitských válek. Údajně byl roku 1160 nalezený sedlákem ve 
Staré Boleslavi při orání. Považoval se za reliéf, který podle legendy do-
stala sv. Ludmila od sv. Metoděje při křtu a její vnuk sv. Václav ho měl 
mít u sebe, když umíral. Václavův věrný sluha Podiven ho pak z hrudi 

mrtvého knížete sňal a zakopal na bezpečném místě. Vzácný předmět 
začal být v  souvislosti s  kulty sv. Václava a  sv. Ludmily uctíván jako 
Palladium tedy záštita země české a tato úcta se postupně rozvinula 
v tradici každoročních Svatováclavských poutí. Palladium země české 
je kovový gotický reliéf Madony s dítětem, v pozdějším rámu posáze-
ném drahokamy a pokrytý zlatem. Leží na modrém plyši, takže se jeho 
jedinečnost skutečně vyjímá. 
V bazilice jsme měli průvodkyni, která nás provedla celým kostelem, 
včetně komnaty s  liturgickými klenoty a  místností, kde je Palladi-
um uložené. Řekla nám mnoho zajímavostí, včetně toho, jak dlouho  
a  za kolik byl kostel Nanebevzetí panny Marie zrekonstruovaný  
a  jakým důmyslným zabezpečením je Palladium opatřené. Podívaná  
je to tedy nádherná a  stojí za to se k  prohlídce rozjet. Byl to i  přes  
ošklivé počasí hezký výlet.

Alexandra Merunková

Účastníci zájezdu     Foto: Libor Kálmán

Palladium země české
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Sedmáci jeli na lyžařský kurz opět do Rakouských Alp
Letošní lyžařský výcvik žáků 7. ročníků se po dvouleté covidové odmlce uskutečnil opět v Rakousku.

Pro velký počet zájemců o  zimní sporty se poslední lednový týden 
konaly hned dva turnusy najednou. Jeden turnus odjížděl již v neděli, 
druhý pak v pondělí. Obě skupiny dorazily zhruba po pětihodinové jíz-
dě do útulného penzionu, kde se hned zabydlely.

Jedna skupina lyžovala celou dobu ve středisku Lachtal, druhá pak ve 
středisku Hohentauern. Program pro všechny byl ale stejný: naučit se 
základní lyžařské dovednosti, případně se v nich co nejvíce zdokonalit. 
Žáci byli rozděleni do několika skupin, z nichž jednu tvořili snowboar-
disté. V pondělí si všichni vyzkoušeli základní druhy oblouků, v úterý 

jsme již nacvičovali oblouk carvingový. Ve středu a čtvrtek se obě sku-
piny potkaly v  Lachtalu, kde bylo nádherné počasí a  všichni si moh-
li užít vynikající lyžařské podmínky. Instruktoři si tradičně připravili 
na poslední den lyžování také slalom, který se sjížděl na čas.

Lyžařský kurz se velice vydařil a moc jsme si ho užili, sněhu bylo dosta-
tek, ubytování i jídlo na vysoké úrovni, přesto jsme se ale v pátek domů 
všichni těšili.

Petr Šimonovský (text)
foto: archiv autora

Krásná panoramataÚčastníci lyžařského kurzu
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Tu r n a j  v e  s t o l n í m  t e n i s u  v y h r á l  d o m á c í  b o r e c

Blíží se další ročník Veletrhu sportu

Druhou únorovou sobotu se v Hostinci U Káji Maříka konal 1. ročník turnaje ve stolním tenisu.

První patro Hostince se na jedno odpoledne proměnilo v pingpon-
govou hernu, kdy vše podstatné se odehrávalo na dvou profesio-
nálních stolech.  Turnaj do Mníšku pod Brdy přilákal neregistrované 
hráče ze širokého okolí: kromě domácích se tu objevili i borci z Řev-
nic, Malé Hraštice, Drahov nebo Nového Knína. Převládali muži, ale 
zapojily se také tři ženy a dvě děti. Nejstaršímu účastníkovi bylo 75, 
nejmladšímu 7 let. 

Celkem 16 účastníků bylo rozděleno do čtyř skupin. Času bylo dost, 
takže v  rámci skupin se utkal každý s  každým na dva vítězné sety 
(od semifinále už na tři). O pitný režim se vzorně starala obsluha v čele 
s organizátorem turnaje, nájemcem Hostince Robertem Oláhem. 

Ve svižném tempu se odehrálo všech 36 zápasů v rámci základních 
skupin. Nejlepší dva z každé skupiny potom postupovali do vyřazo-
vacích bojů. Celý turnaj se nesl v přátelské a pohodové atmosféře, 
všichni ho odehráli s respektem k soupeřům. Od semifinále už za-
čala houstnout atmosféra a přibývala nervozita na pálkách a adre-
nalin stoupal jak u hráčů, tak i diváků. Emocemi nabité semifinále 
dvou Filipů rozhodl až pátý set, kdy se štěstí přiklonilo na stranu 
zkušenějšího borce. Vrcholem turnaje bylo naprosto vyrovnané fi-
nále, kdy se oba hráči přetahovali o mečbol, který ve vítězství nako-
nec přetavil domácí Filip Čuba. „Za podporu a fandění bych chtěl moc 
poděkovat mé manželce Ivetě a kamarádovi Vojtovi, kteří tu se mnou 
byli po celou dobu. Byli jste báječní, vaše podpora byla pro mě klíčová,“ 
komentoval svou účast vítěz.

Konečné pořadí:
1. Filip Čuba (Mníšek pod Brdy)
2. Jiří Hess (Malá Hraštice)
3. Filip Rendl (Drahovy)

Nejlepšího umístění mezi ženami dosáhla Eva Rendlová, která se pro-
bojovala až do čtvrtfinále. Příjemným překvapením turnaje byl teprve 
devítiletý Filip Rendl, žák čtvrté třídy základní školy, který s přehledem 
porážel i dospělé hráče, a nakonec skončil na úžasné bronzové příčce. 

Organizátorům děkujeme za příjemně strávený čas a už se těšíme již na 
druhý ročník turnaje! 

Libor Kálmán (text i foto)

<< Účastníci turnaje

Druhý ročník akce Veletrh sportu se bude konat v sobotu 22. dubna 
a opět ve Sportovně-relaxačním centru Esmarin a jeho nejbližším oko-
lí. Účast přislíbila pětice klubů z loňska: Badminton Mníšek pod Brdy, 
z.s., Tenisová akademie Esmarin, SK Mníšecko, BiosFit, z.s. a Ori-
entační běh Dobříš. 
Sportovní část pro děti bude probíhat v dopoledních hodinách v hale 
a okolí. Pro dospělé jsou od jedné hodiny připraveny besedy se zají-
mavými hosty.
Aktuality k  akci můžete sledovat na webových stránkách pořádající-
ho klubu: badmintonmnisekpodbrdy.cz/veletrh, nebo navštivte face-
bookovou událost: Veletrh sportu – druhý ročník.
Pokud byste měl jakýkoli dotaz nebo doporučení, neváhejte mě kon-
taktovat na e-mailu: tereza.kudrnova00@gmail.com. 

Tereza Kudrnová za Badminton Mníšek pod Brdy, z. s.

Momentka z loňského ročníku Foto: Kateřina Hejnicová
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Nedostatek pohybu nevratně poškozuje zdra-
ví každého člověka. Chůze naopak zvyšuje 
obranyschopnost těla a přispívá k vyplavová-
ní toxinů. Snižuje vysoký krevní tlak a  vyso-
ký cholesterol, čímž snižuje riziko mozkové 
příhody a  dalších problémů souvisejících se 
srdcem. Chůze je nejlepší pro duševní kondici.

Mníšek pod Brdy se zapojuje již popáté
Vedení města Mníšek pod Brdy podporuje ce-
lorepublikovou Výzvu 10 000 kroků již od jejího 
vzniku. Dosud proběhly celkem čtyři Výzvy (du-
ben a říjen 2021 a 2022), do kterých se zapojily 
více než dvě stovky mníšeckých obyvatel a zno-
vuobjevily kouzlo a přínosy „obyčejné“ chůze.

Pravidla dubnové Výzvy 10 000 kroků
Dubnová Výzva se bude konat od 1. do 30. 
dubna 2023. Pokud máte o účast, zaregistrujte 
se od 1. března na stránkách Výzvy www.de-
setitisickroku.cz, kde si vytvoříte osobní profil. 
Pokud jste se již Výzvy účastnili, pak bude vaše 
registrace jednodušší – po jednom kliknutí se 
vám obnoví osobní profil z minulého ročníku.

Svou denní aktivitu (chůzi, běh nebo nordic 
walking) si můžete měřit na jakémkoliv zaříze-
ní (osvědčila se například aplikace Krokoměr) 
a následně ji do osobního profilu nahrát. Body, 
které získáte za každý nachozený kilometr, 
se přepočítávají koeficienty, a  tak lidé starší 
a lidé s vyšším BMI dostanou za jeden kilo-
metr více bodů, než lidé mladší a štíhlejší. 
Pravidla Výzvy můžete najít také na stránce  
www.desettisickroku.cz/pravidla.

Týmová účast
Zapojit se do Výzvy můžete jako jednotlivec, 
nebo vytvořte s přáteli tým, který se může 
skládat z minimálně čtyř a maximálně deseti 
členů. Členství v  týmu je dobrovolné. Každý 
zaregistrovaný účastník se účastní Výzvy jako 
jednotlivec bez ohledu na to, zda je zároveň 
i  členem týmu. Týmy jsou hodnoceny samo-
statně v  týmové Výzvě. Mohou se zúčastnit 
také dvoučlenné partnerské týmy (bez ohledu 
na pohlaví), vícečlenné školní nebo firemní 
týmy.

Věkový limit pro účastníky
Účastnit se může kterákoliv osoba ve věku 
od 6 let, která se do výzvy přihlásí tím, že vyplní 
registrační formulář. Účastníci mladší 18 let musí 
při registraci doložit podepsaný souhlas rodičů. 

Soutěžení není povinné
Pokud se chcete do Výzvy zapojit, ale nemáte 
zájem soutěžit s ostatními účastníky, můžete 
nahrávat své výsledky bez důkazů. V praxi to 
bude znamenat, že do svého osobního profilu 
napíšete váš denní výkon, ale už nemusíte na-
hrávat scan z měřícího zařízení.

Cílem Výzvy je, aby lidé zařadili chůzi nebo 
běh mezi své každodenní činnosti a udělali tak 
něco pro své zdraví. Vítězi ve skutečnosti budete 
všichni vy, kteří svým zapojením do Výzvy nastar-
tujete změnu ke zdravějšímu životnímu stylu!

Pořadatelem Výzvy je spolek Partnerství pro 
městskou mobilitu z. s.

Libor Kálmán,  
koordinátor Výzvy za Mníšek pod Brdy

Výsledky účastníků z Mníšku pod Brdy
Stranou nezůstalo ani město Mníšek pod Brdy 
a  do Říjnové výzvy se v  našem městě tento-
krát zapojilo 57 lidí, kteří nachodili celkem  
14 253 kilometrů! Naše město se celorepub-
likově umístilo na 35. příčce z 86 přihlášených. 

Jednotlivci
Nejlepším borcem z Mníšku pod Brdy se stal 
Vladimír Chvojka, který během měsíce října 
ušel téměř 754 km (průměrně zvládl 24,3 kilo-
metru denně a celorepublikově se umístil na 
pěkném 46. místě). 

Nejlepšího mníšeckého chodce jsme se zepta-
li na tři otázky:

1. Proč jste se zapojil do Výzvy 10 000 kroků?
„Jsem zvyklý chodit denně několik kilometrů pří-
rodou i  po Mníšku. Sport mě provází celý život, 
rekreačně jsem hrál fotbal i hokej, plaval a lyžo-
val. Teď když jsem v penzi, mám na chození více 
času. Doktoři mi před pár lety, po totální endo-
protéze obou kolen, doporučili právě chůzi jako 
nejzdravější pohyb.“ 

2. Jak vypadaly Vaše výšlapy?
„Chodil jsem sám, protože tu moc lidí zatím ne-
znám. Díky Výzvě jsem ale poznal spoustu zají-
mavých zákoutí, kam se normálně nedostanu. 
Prošel jsem celé okolí Mníšku, například přes 
Čisovice na Řitku a na Skalku nebo přes Mníšek 
na Malou Svatou Horu a  do Kytína, Zahořan,  
Rymaně, pak i do Nové Vsi pod Pleší.“

3. Zúčastníte se do Dubnové výzvy 2023?
„Chodím celoročně, nejenom nárazově kvůli Vý-
zvě, takže se v dubnu zase zapojím. Jenom když 
je měsíc Výzva, tak se snažím chodit větší vzdále-
nosti. Jsem prostě soutěžní typ.“

4. Co byste vzkázal lidem, kteří se ještě ne-
zapojili, ale uvažují o tom?
„Doporučuji všem, zejména pak lidem mého 
věku, aby jenom neseděli a  nejezdili auty, ale 
začali chodit, protože je to zdravé. Pohybem lze 
totiž předejít různým zdravotním komplikacím.“

Nejvíce mezi ženami nachodily Michaela  
Semerádová a Jana Urbanová se 468, resp. 
462 kilometry, ale kvůli nízkému BMI získaly 
méně bodů, a tak se do první desítky nevešly.
Ani tentokrát nezklamala třígenerační rodi-
na Arnoltových (Věra a  Vladimír Arnoltovi 
s  dcerou Katy a  babičkou Irenou Přibylovou) 
s celkovým skóre 1 315 kilometrů, což předsta-
vuje téměř 10% podíl našlapaných kilometrů 
v naše městě!

Týmy
Nejlepším týmem v  Mníšku jsou Mimoni 
s 2 700 km, druhou příčku obsadil tým Osada 
půlnoční s 2 352 km a třetí skončily Stavebni-
ce s 1 614 km.

Celorepublikové výsledky Říjnové výzvy
Zapojilo se do ní celkem 86 měst, z nichž vy-
hrál Slaný (zúčastnilo se tam 101 lidí) s nacho-
zenými 33 792 kilometry. 
Nejvíce kilometrů mezi jednotlivci našlapal Zde-
něk Čabla ze Slaného s neuvěřitelnými 2 tisíci 
kilometry (průměrně 54,5 km denně)! Mezi že-
nami došla nejdále Claudia z Kosmonos s celko-
vými 875 km (průměrně 28 km denně).
Mezi týmy nejvíce kilometrů odchodil celek Sla-
ný sobě s obdivuhodným výkonem 10 987 km!

Gratulujeme všem účastníkům k  dosaženým 
výkonům a těšíme se na dubnovou Výzvu 2023!

Libor Kálmán

Blíží se dubnová Výzva 10 000 kroků. Zapojením bojujete za své zdraví!

Během října jsme v Mníšku pod Brdy nachodili přes 14 tisíc kilometrů

V sobotu 1. dubna 2023 startuje další etapa Výzvy 10 000 kroků, která má pomoci těm, kdo se už necítí 
dobře kvůli své váze a chtějí nastartovat změnu.

V říjnu loňského roku se uskutečnila Výzva 10 000 kroků, do které se zapojilo také město Mníšek pod 
Brdy. Akce se po celé České republice zúčastnilo 9 315 borců a borkyň, kteří ušlapali, nebo naběhali více 
než milion kilometrů!

Nejlepší mníšecký chodec Vladimír Chvojka
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Tříkrálovou sbírku organizuje každoročně 
Charita České republiky. Letos se do ulic naše-
ho města vydalo 16 trojic v převleku za Tři 
krále, aby za zazpívanou koledu získalo pří-
spěvek na dobrou věc. Další kasičky byly umís-
těny v  kostele sv. Václava, v  lékárně U  Matky 
Boží a v budově městského úřadu.
Při otevření všech zapečetěných kasiček dne 
17. ledna (přenosných od koledníků i  stacio-
nárních) na městském úřadě byla napočítána 
úžasná částka ve výši 144 183 Kč! Z celé mní-
šecké farnosti přišlo během dalších týdnů ješ-
tě 9 200 korun on-line a  1 200 korun činily 
bezhotovostní dary.
„Vybrané peníze budou ze 65% použity pro 
potřebné lidi, kteří žijí na území mníšecké 

farnosti a  zbylých 35 % půjde na projekty 
Arcidiecézní charity Praha,“ uvedla k  využi-
tí darů ředitelka mníšecké Charity Monika 
Umlášková.
Letošní Tříkrálová sbírka u  konce ještě není, 
protože můžete přispívat až do konce dubna 
zasláním příspěvku do sbírky bankovním pře-
vodem prostřednictvím formuláře na webo-
vých stránkách www.trikralovasbirka.cz. 
A pokud ve formuláři zadáte PSČ 25210, bude 
65 % z této částky přeposláno na účet místní 
charity.

Děkujeme všem za jejich štědrost. Bůh žehnej 
vaše domovy.

Libor Kálmán

Do kroužku budou moci chodit děti bez věko-
vého limitu a bez potřeby vlastní rybářské po-
volenky. V rámci kroužku budou mít možnost 
připravit se na rybářské zkoušky, které jim ná-
sledně MO ČRS Mníšek pod Brdy zorganizuje.
U  menších dětí bude výuka probíhat v  do-
provodu rodičů, samostatné děti mohou do-
cházet samy. Osvojí si základy rybářské teorie, 

naučí se chovat u vody, a hlavně budou trávit 
čas nácvikem praktických dovedností.
Výuka začne 3. dubna 2023 a  bude probí-
hat každé pondělí v čase od 16 do 18 hodin  
na  revíru 401 003 (rybníček Pod Skalkou). 
Na  závěr školního roku se děti mohou těšit 
na  zakončení formou rybářských závodů. 
Kroužek bude pokračovat opět po prázdni-
nách s novým školním rokem.

Ceník kroužku*

pololetí termín cena

1. pololetí září až říjen 640 Kč

2. pololetí duben až červen 960 Kč

celý školní rok 1 600 Kč

* Placení hotově na druhé hodině – první hodi-
na je zdarma. V případě zrušení hodiny ze strany 
vedoucího bude vrácena poměrná část ceny. Při 
neúčasti ze strany kurzanta se nic nevrací.

Kroužek povede František Kraif s vystudova-
nou rybářskou školou a více než 30letou praxí 
v oblasti rybářství.

Přihlášky a dotazy směřujte na e-mail: 
rybari@vmnisku.cz.

  Ladislav Janík za MO ČRS Mníšek pod Brdy 

Tříkrálová sbírka 2023 vynesla v mníšecké farnosti bezmála 155 tisíc korun

Vznikl nový rybářský kroužek pro děti a přijímá nové členy

První lednový víkend chodili po Mníšku, Rymani a Stříbrné Lhotě Tříkráloví koledníci, kterým mohli 
štědří lidé do jejich zapečetěných kasiček darovat finanční příspěvek.

Místní rybářská organizace MO ČRS Mníšek pod Brdy po delší době opět otevírá rybářský kroužek pro děti.

Tříkráloví koledníci na farní zahradě před odchodem do ulic    Foto: autor

Tři králové píšou žehnání na jedny z dveří  
Foto: archiv mníšecké farnosti

Ilustrační foto: archiv Rybářského spolku
Rybník Pod Skalkou, na kterém proběhne výuka, 

najdete v ulici K Rybníčku
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Cíle programu:
•  Má pomoct domácnostem nejvíce ohrože-

ným nárůstem cen energií.
•  Podporuje rychlé renovace domů s  cílem 

snížit náklady na vytápění i těm, kteří nedis-
ponují dostatečnými finančními prostředky.

Kdo může žádat?
•  Vlastník, nebo spoluvlastník rodinného 

domu, na jehož úpravy je dotace požadová-
na.

•  V tomto domě má trvalý pobyt a zároveň jej 
prokazatelně dlouhodobě obývá.

•  Žadatel a  všichni členové jeho domácnosti 
pobírají ke dni podání žádosti alespoň jednu 
z následujících podpor:

– starobní důchod, invalidní důchod 3. stupně 
nebo příspěvek na bydlení.

Na co můžete žádat?
•  Na zateplení fasády, střechy, podlahy nebo 

stropu
•  Na výměnu oken a vchodových dveří

Výhody programu:
•  Úsporná opatření je možné realizovat svépo-

mocí i prostřednictvím firmy.
•  K žádosti není nutné dokládat žádná energe-

tická hodnocení ani projektovou dokumentaci.
•  Dotace ve výši až 150 000 Kč je vyplácena 

zálohově a může pokrýt až 100 % vynalože-
ných nákladů.

•  Na provedení oprav máte 12 měsíců.

Potřebujete se žádostí poradit?
Obraťte se na Mgr. Radku Čuříkovou (MAS 
Hřebeny z. s.), která zájemcům poradí s celým 

procesem od podání žádosti až po doložení 
realizace úsporných opatření.

Kontakty: Městské kulturní středisko  
(Mníšek pod Brdy, Na Oboře 610).
Tel.: 723 111 860,  
e-mail: curikova@mashrebeny.cz.

Konzultační hodiny: pondělí a středa 8:30 až 
12:00 (jiné termíny dle předchozí telefonické 
dohody).

Podané žádosti vyřizuje Státní fond životního 
prostředí ČR. 
Více informací o projektu najdete na webo-
vých stránkách www.mashrebeny.cz  nebo 
www.novazelenausporam.cz. 

Libor Kálmán

Seniorům a domácnostem s nízkými příjmy pomůže 
program Nová zelená úsporám Light
Program „Nová zelená úsporám Light“ je určen seniorům a domácnostem s nižšími příjmy bydlícím 
v rodinných domech a rekreačních objektech.

„Do nemocnice za pacienty chodíme s psími holkami Saminkou a Geminkou od léta 2022, společ-
nost nám dělá skvělá kolegyně-dobrovolnice Káťa. Naše práce dobrovolníka je občas náročná, občas 
smutná, ale taky veselá a naplňující. Když vidím úsměvy pacientů, vždy mě to ujistí, že tato práce stojí 
za to! A i kdyby byl jen jeden potěšený pacient, má to význam,“ říká dobrovolnice Martina a Káťa 
doplňuje: „Někdy chodíme i za sestřičkami, protože i ony si potřebují oddychnout od těžkostí dnů. 
A my jsme rády, že takto můžeme pomoci. Každé pomazlení vykouzlí úsměv na tváři všem v míst-
nosti“.
Obě dobrovolnice pravidelně společně dojíždějí do Nemocnice Na Pleši s dvěma fenkami, aby 
zde strávily hodinu až dvě, během kterých obejdou pokoje – někde stráví jen pár minut, jinde 
se „drbání“ rozvine v delší povídání o životě a všem možném.

Dina Rišianová, koordinátorka dobrovolníků Amelie, z. s.

V těchto dnech celá Amelie žije přípravami na 
projekt Tulipánový měsíc, do kterého se tra-
dičně zapojily obě mníšecké základní školy 
i ZŠ v Nové Vsi pod Pleší. Děti pro pacienty 
tvoří obrázky a  výzdobu, aby s  jarem přišla 
do  nemocnice i  změna a  naděje. Díky pro-
jektu se každoročně v  březnu podaří vyzdo-
bit a  osvěžit desítky onkologických oddělení 
v nemocnicích po celé ČR.
Dobrovolnický program Amelie průběžně 
přijímá nové zájemce, již nyní se lze hlásit 
na dubnové školení pro dobrovolníky. Více 
informací najdete na webových stránkách  
www.amelie-zs.cz. Dina Rišianová, 

koordinátorka dobrovolníků Amelie, z. s.

„Všichni si chtěli podrbat“, aneb canisterapie 
s dobrovolníky Amelie Na Pleši

Tu l i p á n o v ý 
m ě s í c  v y z d o b í 
n e m o c n i c i

I takové dvojsmyslné věty lze najít v záznamech z návštěv 
dobrovolníků Amelie, kteří navštěvují onkologicky nemocné 
pacienty v Nemocnici Na Pleši. V loňském roce se totiž dobrovolnický 
tým rozrostl o několik čtyřnohých pomocníků, kteří chodí dělat 
radost jak pacientům, tak personálu.

Canisterapeutický pes na návštěvě v Nemocnici Na Pleši     Foto: archiv Amelie, z. s.Do tvoření se pustily i žáci ZŠ Komenského 420
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Pro pobytovou léčbu závislostí je typický jasný a přesný harmonogram 
dne. Ráno začíná budíčkem a rozcvičkou. Na konci roku klienti zvlád-
li cvičit i při mínus deseti stupních. Kromě standardních pauz na jídlo 
jsou pevnou součástí dne terapie, které mají různou podobu. Probí-
hají skupinové, individuální, arteterapie či dramaterapie. Každodenní 
součástí rozvrhu jsou pracovní terapie. Klienti pracují v kuchyni, kde si 
sami vaří a připravují jídlo, uklízí budovu, areál, ale i okolí panelové ces-
ty. V zimních měsících je častou činností i zpracování dřeva na topení. 
Součástí terapie je také péče o zvířata na farmě. Právě zodpovědnost 
za chod farmy některé klienty motivuje k zodpovědnosti za sebe sama. 
Práce pod vedením pracovních terapeutů přispívá k obnovení či navo-
zení pracovních povinností v běžném životě po léčbě. 

V lednu vyjeli terapeuti s klienty s duální diagnózou programu Chrpa 
na běžky do Jizerských hor. Celodenní sportovní aktivita je pro mno-
hé klienty velmi náročná. Překonávání překážek a jich samotných jim 
dodává sílu i sebedůvěru. „Lidé se závislostí si nevěří, proto je důležité se-
bedůvěru posilovat a učit je „mít se rád“. Pak je totiž mnohem těžší si ubližo-
vat návykovými látkami, nebo chováním,“ vysvětluje vedoucí programu 
Lucie Krejčíková. „Zátěžák“ se povedl a  jeden z klientů ho originálně 
okomentoval: „Přes veškeré strasti, jsme plní slasti.“

Leden byl i na Včelníku ve znamení prezidentských voleb. Terapeuti 
motivovali klienty terapeutické komunity k zodpovědnosti a k využití 
možnosti se zapojit do celospolečenského dění. Pomohli jim zařídit 
volební průkazy, aby mohli jít volit. Terapeutka Petra Štvánová to oko-
mentovala: „Klienti byli pyšní, že jsou součástí něčeho důležitého, a někteří 
z nich volili úplně poprvé v životě.“  Na Včelníku pak společně sledovali 
v přátelské až rodinné atmosféře vyhlášení výsledků a podporovali své 
kandidáty. 
V únoru se také Magdaléna, o. p. s. zapojila do kampaně Suchej únor 
výstavou klientských obrazů v  pražské kavárně Coffee and Riot. Díla 
vznikla pod vedení arteterapeutky Evy Fenclové. V polovině února od-
jeli na zátěžák i klienti z terapeutické komunity.

S vyhlídkami na jaro se s klienty na Včelníku chystáme nejen na zahrad-
nické práce, ale i na přípravu Pašijových her, které tradičně na Veliko-
noce hrajeme na mníšeckém zámku. 

Za Magdalénu, o. p. s. 
Šárka Slavíková Klímová, PR manažerka

Z i m a  n a  V č e l n í k u
Začátek nového roku probíhal v dozvuku povedených Vánoc a přivítání nového roku. S příchodem 
ledna se život klientů terapeutické komunity i programu Chrpa vrací do kolejí běžných dní v léčbě. 
I do těch se však dostávají výjimečné okamžiky.

Foto: Tereza Kosíková
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Pět Ukrajinek našlo zaměstnání v mníšeckém 
domově pro seniory, kde patří k  nejlepším 
a nejobětavějším pracovnicím. 
„Jsem moc ráda, že u nás v Domově pracují. Měli 
jsme opravdu štěstí, protože děvčata jsou milá, 
hodná a  pracovitá. I  když říkají, že neumí moc 
česky, tak to není pravda. Na těchto pozicích je 
čeština nutná nejen v mluveném slově, ale také 
písemně. A to opravdu všechny zvládají. A za je-
jich práci jim děkuji,“ chválí jejich přístup ředi-
telka Tereza Středová a dodává: „Od uživatelů 
na ně slyším jen samou chválu, což mě opravdu 
těší. A i do kolektivu se začlenily bez problémů.“

Mariia Zuienko (30 let, Kryvyj Rih). Na 
Ukrajině pracovala jako lékařka-gynekolož-
ka v porodnici, ale protože jí v České repub-
lice zatím neuznali nostrifikaci, přijala práci 
zdravotní sestry. 

„Chtěla bych moc poděkovat Čechům. Jsou to 
moc hodní lidé a pomáhají nám. Dělají toho pro 
nás i naše děti hodně. Jsem jim za to moc vděčná.“ 

Iryna Shvets (50 let, Kryvyj Rih). Na Ukrajině 
působila v terénních sociálních službách, takže 
u nás mohla zůstat v oboru: „Na práci se seniory 
jsem zvyklá a líbí se mi. U nás i tady mají senioři 
stejné potřeby, v tomto ohledu se vůbec neliší.“

Katerina Ulianova (34 let, Kyjev). Na Ukraji-
ně byla návrhářkou oděvů a švadlenou. Práce 
pečovatelky je pro ni novinkou: „I když to není 
práce v mém oboru, tak jsem za ni moc vděčná. 
Mám devítiletou dceru a  peníze potřebujeme 
ke slušnému životu.“

Zastávají pozice zdravotní sestry, pracovnic pří-
mé péče a pracovnic úklidu. Zatímco jsou v práci, 

jejich děti chodí do mníšecké školy, pokud jsou 
mladší, tak jsou v Adaptační skupině. Řada z nich 
si mohla pronajmout byt v nedalekém domě 
v majetku města.
Na tomto příkladu lze ukázat, že Ukrajinky 
jsou pro nás přínosem, protože obsazují místa, 
na které bývá obtížné sehnat Češky. O fyzicky 
náročnou práci v tomto oboru nebývá mezi český-
mi uchazeči o zaměstnání nikdy moc velký zájem.

Zaměstnankyně domova pro seniory

Jedním ze států, kam zamířily, aby sebe i své 
děti ochránily před zničující válkou, je i  Čes-
ká republika. Také Mníšek pod Brdy se stal 
jejich útočištěm a my jsme je přijali s otevře-
nou náručí a touhou pomáhat. Lidé by si přece 
měli pomáhat, obzvláště pokud jsou v ohro-
žení života ti nejzranitelnější z nás – děti. 
Buďme jim za to vděční, dokázaly v nás probu-
dit to nejlepší, co v nás je: lásku k bližnímu.

V  současné době žije v  Mníšku pod Brdy 
a  nejbližším okolí zhruba 120 ukrajinských 
běženců, převážnou většinou matky s dětmi. 
Některé z nich se netají tím, že až bude v  je-
jich vlasti mír, chtějí se vrátit domů. Mají tam 
ve válce své manžely nebo staré rodiče, kteří 
odmítli opustit svůj domov. 
Některé Ukrajinky se už ale nemají kam vrátit. 
Buď jejich dům už nestojí, ve válce přišly o své 

blízké, nebo by prostě rády sobě a svým po-
tomkům dopřály život v bezpečné a poklidné 
zemi, kterou Česká republika je. 
Během dlouhých měsíců, po které u nás jako 
běženci žijí, si většinou dokázaly najít zaměst-
nání, co je uživí a snaží se zapojit do běžného 
života, například návštěvou kurzů českého 
jazyka. 

Výuka českého jazyka pro ukrajinské běžen-
ce začala koncem března 2022. V  městské 
knihovně probíhaly lekce dopoledne, v  Pa-
vilonu se konaly až ve večerních hodinách 
a  pokračují doposud. „Iniciativ vyučovat 
ukrajinské běžence češtinu se objevilo hned 
několik. Paní Julia Tláskalová vyučovala 
v městské knihovně, my s Danou Drašarovou, 
Hanou Kotoučovou a  Josefem Blažejovským 
jsme zahájili kurzy v  jazykové učebně v  Pavi-
lonu. Zpočátku chodilo i  40 lidí, což bylo pro 
výuku náročné, postupně se ale jejich počet 
ustálil zhruba na polovině,“ přibližuje lek-
torka Tereza Herdová počátky jazykových 
kurzů a  dodává: „Scházíme se každou stře-
du od 18  hodin a  ve vedlejší místnosti máme  
zajištěno hlídání dětí.“ Kurzy pořádá jako 
dobrovolnice ve svém volném čase, učební 
pomůcky jsou hrazeny z Nadace Via a z ve-
řejné sbírky pořádané městem.

<< Účastnice a účastník  
jazykového kurzu se svou lektorkou

Připomínáme si tragické pr vní v ýročí ruské agrese

Výuka českého jazyka probíhá pravidelně v Pavilonu

Domov pro seniory pod Skalkou hlásí velkou spokojenost

Datum 24. února 2022 převrátilo stovkám milionů lidí život na ruby. Putinovské Rusko zahájilo 
tento den agresi proti svému sousedovi, Ukrajině. Na válku reagovaly statisíce civilistů, především 
matek s dětmi, odchodem ze své vlasti na západ do bezpečí.

Bohužel brzy se ukázalo, že ruská agrese proti Ukrajině bude mít delší trvání. Základní znalost českého jazyka 
se tedy ukázala pro pobyt ukrajinských běženců v Česku jako nezbytná. Potřebují češtinu k tomu, aby obstáli 
při hledání kvalifikovanějšího zaměstnání, v běžném životě i při navazování kontaktů v rámci naší společnosti.
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Schází se tu 13 dětí, o  které se starají čty-
ři zkušené ukrajinské učitelky mluvící česky. 
Důležité je, že se do ní podařilo integrovat 
i děti s hendikepem. Veškeré aktivity a vzdě-
lávání jsou nastaveny stejně jako v  českých 
školkách, program skupiny je velmi bohatý. 
Od pondělí do čtvrtka mají děti lekce české-
ho jazyka a v pátek lekci angličtiny. Každý den 
je pro děti připraven ateliér, kde vyrábí, tvoří 
a malují s ukrajinskou profesionální lektorkou 
umění. Každou středu mají hudební program, 
kde se učí české písničky, hrají na doprovod-
né hudební nástroje a  zpívají v  doprovodu 
piana. Každý čtvrtek pro ně učitelky připra-
vují loutková divadelní představení, které 
děti mají moc rády a  těší se ně celý týden. 
Ve skupině probíhají také odpolední aktivi-
ty: dvakrát v  týdnu lekce aerobiku a  jednou  
keramiky. Adaptační skupina >>

Školu v  současnosti navštěvuje 36 ukrajin-
ských dětí od 1. do 9. třídy, z nich je převážná 
většina bezproblémových a  dobře se v  čes-
kých třídách adaptovala. Velkou oporou jsou 
pro ně čeští spolužáci, kteří je mezi sebe velmi 
dobře přijali. Ve škole našly zaměstnání také 
dvě učitelky z  Ukrajiny, které tu působí jako 
asistentky pedagoga a  češtinu velmi dobře 
zvládají. 

Pomyslným mostem ve vztahu mezi ukrajin-
skými žáky, školou a  rodiči (maminkami) je 
sociální pedagožka Marie Solničková, která 
má obecně na starosti děti ze sociálně znevý-
hodněných rodin. „Postupně se nám daří, přes 
různé nadace, zajistit pro všechny ukrajinské 
žáky dobré podmínky. Díky Women for Women 
mají zajištěny obědy ve školní jídelně, přes Pa-
trona dětí zase dostane 12 z nich chromebooky 

pro on-line výuku s  jejich domovskou školou,“  
hodnotí současnou situaci Marie Solničková.
Vzhledem k jejich omezené znalosti českého jazyka 
bylo v pololetí jejich hodnocení samozřejmě slov-
ní. Dobrou zprávou je, že všech šest ukrajinských 
deváťáků, kteří se chystají na přijímací zkoušky 
na  střední školy, chce zkusit plnohodnotný test 
v českém jazyce bez úlev. Zdravé sebevědomí a chuť 
poprat se s nepřízní osudu jim rozhodně nechybí!

Po několika měsících se sklad přestěhoval do 
městského kulturního středisku, kde díky obě-
tavé práci českých dobrovolníků funguje do-
posud. Zaměřuje se už pouze na potravinovou 
pomoc, kam si pro nejnutnější věci dochází 
odhadem 25 ukrajinských žen a dětí z Mníšku 
pod Brdy a okolí. Mají tu k dispozici především 

trvanlivé potraviny, jako jsou těstoviny, rýže, 
luštěniny, mouka, olej, konzervy nebo instant-
ní polévky. Sklad je pravidelně doplňován ze 
skladu Potravinové banky z Dubče, nákupem 
zboží z transparentního účtu Nadace J&T nebo  
Charity, díky darům štědrých lidí a  z  části  
ho zásobila i  listopadová Potravinová sbírka 

konaná v  Albertu. Sklad je otevřen každý 
čtvrtek od 14 do 15 hodin.
Sklad je samozřejmě k dispozici i Čechům žijícím 
v Mníšku pod Brdy a okolí, kteří se ocitli v tíživé ži-
votní situaci (senioři, hendikepované osoby nebo 
samoživitelky). Na převzetí trvanlivých potravin 
se lze kdykoli domluvit na tel.: 739 735 447.

D o  A d a p t a č n í  s k u p i n y  c h o d í  p ř e d š k o l n í  d ě t i

U k r a j i n š t í  š k o l á c i  f u n g u j í  v  č e s k ý c h  t ř í d á c h

Některé volnočasovky si zajišťují vlastními silami

Sklad potravinové pomoci je otevřen Ukrajincům i Čechům

Na konci března 2022 zahájila v Městském kulturním středisku činnost Adaptační skupina pro ukrajinské 
děti předškolního věku (od 3 do 6 let), kterou financuje Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy ČR.

Zatímco loni fungovala na Základní škole Komenského 420 samostatná vzdělávací skupina pro zhruba 
30 dětí běženců s dvěma učitelkami, od začátku školního roku 2022/2023 jsou ukrajinští žáci rozděleni 
podle věku do klasických tříd s českými dětmi.

Bezprostředně po zahájení války začali dobří lidé z Mníšku pod Brdy organizovat sklad materiální 
pomoci, kam ukrajinským běžencům, kteří k nám mnohdy přijížděli jen s taškami a kufry, přinášeli 
nejnutnější věci: potraviny, oděvy, lůžkoviny, nádobí a spoustu dalšího. 

Ukrajinští běženci nesedí jenom se založený-
ma rukama a nečekají, co pro ně vymyslí stát, 
město nebo čeští dobrovolníci. Mají mezi 
sebou vzdělané a činorodé lidi, kteří se roz-
hodli poskytovat v  rámci ukrajinské komu-
nity zajímavé služby a  zpříjemnit tak svým 
krajanům nelehkou situaci. Pro starší děti 
organizují výtvarný kroužek, školáci mají 

čtenářský kroužek v ukrajinštině, oblíbené 
jsou i masáže nebo skupina psychoterape-
utické pomoci.

Přejme jim, aby se jim u nás spokojeně 
žilo a  našly tu druhý domov. Doufáme, 
že válka v jejich vlasti brzy skončí a oni 
tak budou mít možnost žít v  míru a  ve 

svobodné zemi. Pokud se rozhodnou 
v  České republice zůstat, buďme jim 
dobrými a chápavými sousedy. 

Stránku připravil Libor Kálmán  
ve spolupráci s Terezou Herdovou,  

Marií Solničkovou,Terezou Středovou,  
Juliou Tláskalovou a Lukášem Říhou.
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LUŠTĚTE KŘÍŽOVKU O ZAJÍMAVÉ CENY
„Oděv vznikl z touhy zakrýt některé...“

(konec věty je v tajence)

Gina Lollobrida (1927–2023) – byla italská filmová herečka, která se proslavila 
zejména rolí Adélky v historické komedii Fanfán Tulipán (natočeno 1952).

Správné znění tajenky tohoto čísla nám zašlete nejpozději do 15. března 2023 
na e-mailovou adresu zpravodaj@mnisek.cz, nebo doručte osobně 

(v pracovní dobu městské úřadu) do redakce Zpravodaje.

Řešení křížovky ze zimního dvojčísla Zpravodaje: Charles Chaplin: „Zajímám se o svoji budoucnost, protože v ní hodlám strávit zbytek života.“ 
Výhercem dvou dárkových voucherů do multikina se stává Estella Marlowe.

Vylosovaný výherce získá
dva poukazy  
do multikina  
Cinema  
City.
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Club EF láká na kvalitní rumy, šipky, 
kulečník a přenosy zápasů MMA

Umělecké kovářství dýchá kouzlem 
starých řemesel

Před dvěma lety byl v  areálu bývalého pivovaru pod mníšeckým  
zámkem otevřen Club EF. Vznikl jako unikátní projekt kulečníkové 
šampionky Evy Maškové, která si tu chtěla otevřít klub poskytující ná-
vštěvníkům příjemné posezení a zároveň možnost zahrát si billiard.
V příjemném prostoru bývalého pivovarského sklepa otevřela dvě roz-
lehlé místnosti, kde si na své přijdou fanoušci zábavy. V zadní místnosti 
jsou umístěné dva profesionální kulečníkové stoly, kde se můžete 
diskrétně a  v  klidu věnovat této gentlemanské hře. Oba jsou vzorně 
udržované a každoročně se na nich mění plátno.  Podobně kvalitní sto-
ly najdete nejblíže až v Praze nebo v Příbrami. Přes týden stojí hra 2 Kč/
minuta, v pátek a sobotu 2,50 Kč.
„Mým původním záměrem bylo otevřít v Mníšku billiardový klub, kde by 
si mohli dospělí zahrát na kvalitních stolech a zároveň v něm vychovávat 
mladé talenty tohoto sportu,“ vysvětluje svůj nápad Eva Mašková a do-
dává: „Postupem času jsem svůj původní koncept rozšířila na sportovně 
laděný bar s nabídkou zahraničních lihovin, především rumů nejvyšší kva-
lity, které ocení i fajnšmekři.“
Na čepu mají dvanáctku Pilsner Urquell a  nově i  piva z  kobyliského 
minipivovaru Cobolis. Vinaře potěší vína z prosluněné Itálie. Pochlubit 
se můžou širokou nabídkou kvalitních rumů z celého světa, kterých 
mají 42 druhů. Pro milovníky míchaných koktejlů, které připravují 
z  prosecca, rumu, whiskey, vodky nebo ginu, mají v  nabídce zhruba 
30 druhů. Připravit mohou samozřejmě i nealkoholické varianty. K za-
kousnutí mají nakládaný hermelín nebo utopence z Petrovic. 
V přední místnosti je rozhodně živěji, protože se tu občas scházejí hrá-
či elektronických šipek. Každou středu se tu konají turnaje pro veřej-
nost, které se pak zapisují do celostátního žebříčku. K zapůjčení jsou 
také stolní hry, jako kostky nebo karty, kterými si můžete ukrátit čas 
při čekání na přátele, nebo třeba uspořádat soukromé turnaje. Novin-
kou jsou občasné kulturní akce, koncerty místních kapel nebo Večery 
mladých nadějí, kdy provozovatelka dává šanci začínajícím hudební-
kům, aby své umění předvedli zatím v diskrétních prostorech útulného 
klubu před tím, než zakusí slávu velkého pódia a reflektorů.
Fanoušky bojových sportů jistě potěší přímé přenosy zápasů MMA pro-
mítané na širokoúhlé LED obrazovce s parádním zvukem. Sledovat emo-
cemi vypjatý boj s partou kamarádů, se kterými můžete zápas rozebírat, 
a lahodným drinkem v ruce, se může jevit jako ideálně strávený večer. 
Zejména v letních vedrech oceníte příjemný chládek, který obě míst-
nosti nabízejí. K dispozici je i pár stolečků na zahrádce, kde se můžete 
zaposlouchat do šumění Bojovského potoka a v klidu pod slunečníky 
vychutnávat klid a pohodu linoucí se ze sousední Pivovárky. 
Club EF najdete na adrese Skalecká 124. Otevřeno čtyři dny v týdnu: 
od středy do soboty. Ve středu a čtvrtek otevírají od 18 do 22 hodin, 
další dva dny je prodlouženo až do 2 hodin ráno. 
Aktuální informace o nabídce a plánovaných akcí najdete na facebooko-
vé stránce Club EF nebo přímo po zadání adresy www.facebook.com/
barkulecnik. kal

Umělecký kovář a zámečník Jan Hejnar má svou dílnu nad železniční 
tratí v Kamenném. Po překročení jejího prahu vám atmosféra uvnitř 
připomene klasické české pohádky nebo černobílé filmy z období 
1. republiky. U zdi stojí žhavá výheň, po stěnách jsou rozvěšeny vzor-
ky prací a usměvavý mistr s plnovousem pracuje za úderů kladiva.
Pro černé řemeslo se rozhodl před 13 lety a nikdy toho nelitoval. „K tomu-
to krásnému řemeslu jsem se dostal vlastně náhodou. Jako teenager jsem 
dělal historický šerm a po gymnáziu se hlásil na Univerzitu Karlovu na stu-
dium historie. Cestou na přijímačky jsem se zastavil ve škole za kamarádem, 
který se tam učil uměleckým kovářem. Prostředí kovářské dílny mě natolik 
učarovalo, že jsem se rozhodl tomuto krásnému řemeslu věnovat svou bu-
doucnost,“ prozradil svou cestu k umělecké kovařině Jan Hejnar. Výuč-
ní list získal na Novém Zlíchově na Střední škole a vyšší odborné škole 
umělecké a řemeslné. Od roku 2013 tam působil jako učitel odborného 
výcviku. Svou vlastní dílnu si otevřel v roce 2022.
Mistr nabízí veškeré kovářské a  zámečnické práce, přičemž se spe-
cializuje převážně na poctivou ruční tvorbu. Jedná se o kompletní za-
kázkovou výrobu, od diskutovaného a schváleného návrhu až po jeho 
finální realizaci. Vyráběl už kované brány, ploty, mříže, zábradlí, schodi-
ště, kované stoly a lavice, kliky, panty, bytové doplňky, vinotéky, nářadí, 
grily, ohniště, plastiky, nože, dobové repliky a mnoho dalšího. Nebrání se 
ani různým vychytávkám, jako například výrobě Thorova kladiva podle 
filmové předlohy nebo vtipným mechanickým hračkám (louskáčky na 
ořechy a otvíráky na víno), které jsou jeho koníčkem. Setkal se i s bizar-
ními zakázkami, kdy například vyráběl okovy pro novomanžele nebo 
mučící nástroje do únikové hry The Chambers.
Samozřejmostí je kvalitní povrchová úprava, díky které vám budou jeho vý-
robky sloužit dlouhé roky, aniž byste je museli znovu natírat či jinak udržovat. 
K tomu slouží především žárové zinkování a metalizace.  
Co se týká cen, tak se snaží být k zákazníkům přívětivý, i když je jasné, že ruč-
ní práce se musí zaplatit. Investice se rozhodně vyplatí, zákazník získá kvalitní 
produkt vyrobený na zakázku s dlouhou životností. Dokonce se traduje, že po-
kud koupíte něco od kováře, tak vám to vydrží celý život. Kupovat levnější pro-
dukty z hobbymarketů se, kvůli způsobu jejich zpracování, nakonec nevyplácí. 
Důležité je také zmínit, že svou zakázkou u kováře podpoříte lokálního 
řemeslníka. 
„Mám rád čistý design, funkčnost a poctivou práci, což je vidět i na mých pro-
duktech. Nepracuji s polotovary. Když to jen trochu jde, nepoužívám svářeč-
ku, ani brusku,“ komentuje Jan Hejnar a dodává: „Zájemci o mou práci to 
mohou posoudit například na lavičce, kterou jsem vyráběl do areálu Ústav 
molekulární genetiky Akademie věd ČR v Praze 4 – Krči.“ 
Práce učitele ho stále baví, proto se rozhodl, že své zkušenosti bude dále pře-
dávat mladší generaci. Přijal učedníka, studenta Střední školy a vyšší odbor-
né školy umělecké a řemeslné, který k němu dochází v rámci povinné praxe.
Máte-li zájem o bližší informace, volejte mistra kováře na číslo 777 573 130. 
Fotografie části jeho realizovaných zakázek najdete na facebookovém 
profilu Umělecké kovářství Hejnar.  lib

Jan Hejnar ve své dílně Eva Mašková za barem
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Provádím obklady, dlažby, pokládky, drobné zednické práce.
Rychlé jednání, telefon: 602 223 184

Koupím RD, chalupu, chatu v Mníšku pod Brdy a okolí. 
Stav nerozhoduje, jsem přímý zájemce. Tel.: 604 215 677.

Provedu odborně řez ovocných a okrasných stromů, keřů,  
živých plotů apod. Telefon: 603 924 921

denně aktuální informace  
o dění v Mníšku

oznámení o odstávkách elektřiny 
a výlukách vody

pozvánky na kulturní  
a sportovní akce

a spousta dalších zajímavých zpráv 
z našeho města

www.zpravyzmnisku.cz
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MASÁŽE A REFLEXOLOGIE
RELAXAČNÍ A REGENERAČNÍ 

MASÁŽE PRO UVOLNĚNÍ TĚLA I MYSLI

Petra Zedníčková 

telefon: 317 070 054
www.masaze-pod-skalkou.webnode.cz

mobil: 608 113 066
Sluneční 1119
Mníšek pod Brdy
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ODVOZ
ODPADNÍCH
VOD
ze septiků, žump, domácích ČOV, bazénů

telefon: 732 844 782
statekhruby.rymane@seznam.cz

www.statekhruby.webnode.cz

KLEMPÍŘSTVÍ MCH
Klempířství – Pokrývačství 

Tesařství

Radouš 14, Hostomice 267 24
Tel.: 602 238 177 

e-mail: milanchlup1@gmail.com
www.klempirstvi-milan.cz

INZERCE



  Zastupování u soudů, 
úřadů

  Vymáhání pohledávek
  Smlouvy
  Rozvody

  Ověřování podpisů
  Advokátní úschovy  

a veškeré právní služby  
ve všech oblastech práva

  Realitní služby

 l e-mail: tvrdek@aktvrdek.cz l www.aktvrdek.cz
Adresa kanceláře: Komenského 1533, Mníšek pod Brdy (vedle školní jídelny).

 (Mníšek pod Brdy) 
Personální oddělení (Perucká 10, Praha 2) 
Telefonní linka zdarma:

Nabízíme:
•
•
• Přátelský kolektiv
•
•
•
• Motivační program pro pracovníky na HPP:

•  až 14 platů ročně  •  roční bonus za odpracované roky 
•  stravenkový paušál  •  příspěvek na dovolenou a jiné

Nástup dle domluvy

ZÁVOZNÍK/
POPELÁŘ

 Pečuj o čistotu svého města
 Postarej se o ulice 
bez odpadů

 Dělej práci, která má smysl

PRACOVNÍK 
MĚSTSKÉ ÚDRŽBY 

 Zelené plochy ve městě 
je tvoje starost

 Rozkvetlé záhony a zdravé 
stromy je tvoje vizitka

 V zimě údržba schůdnosti 
města

PRODEJ SLEPIČEK
Červený Hrádek prodává slepičky typu Tetra hnědá,  

Dominant všechny barvy, Green Shell – typu Araukana  
a Dark Shell – typu Maranska. Cena od 249 Kč/ks.  

Prodej: Mníšek pod Brdy u autobusových garáží Martin Uher 
6. 3. od 10:00 a 20. 3. od 16:20

Výkup králičích kožek – cena dle poptávky, 
doprava 189 Kč za celý nákup. 

Doporučujeme objednávat!  
Info: Po-Pá 9:00-16:00, tel.: 601 576 270, 728 605 840.

www.drubezcervenyhradek.cz

PLAST

Patří sem
:

 


 Sešlápnuté PET lahve
 


 Sáčky, tašky, fólie
 


 Polystyren
 


 Plastové obaly  
od potravin (kelím

ky, 
vaničky apod.)
 


 Plastové obaly  
od drogerie (m

ýdlo, 
čisticí prostředky,  
kosm

etika)
 


 CD

/D
VD

 obaly
 


 Strečové fólie
 


N

ápojový karton

KO
VY

Patří sem
:

 


 Plechovky od nápojů
 


 Konzervy od potravin
 


 H

liníková víčka  
od jogurtů
 


 Kovové uzávěry a víčka
 


 Kovové obaly  
od drogerie  
a kosm

etiky
 


 A

lobal

PAPÍR

Patří sem
:

 


N
oviny, časopisy, 

letáky
 


 Knihy
 


 Brožury
 


 Katalogy
 


 Kancelářský a balicí 
papír
 


 Čisté papírové obaly
 


 Karton a lepenka

BIO

Patří sem
:

  Zbytky jídel rostlinného
 

původu
  Zbytky ovoce a zeleniny
 


 Zbytky pečiva
 


 Květiny
 


  


 Čajové sáčky
 


 H

rnkové květiny  
včetně hlíny
 


 Papírové kapesníky, 
ubrousky a sáčky
 


 Skořápky od vajec  
a ořechů

SM
ĚSN

Ý
O

DPAD

Patří sem
:

  M
aso, kosti

 


 Sáčky z vysavače
 


 Sm

etky
 


 Popel
 


 H

ygienické pom
ůcky

 


 Běžné žárovky
 


 Čisticí utěrky a houby
 


 Keram

ika a porcelán
 


 Trus zvířat
 


Silně špinavé a m

astné 
obaly bez nebezpeč-
ných látek

SKLO

Patří sem
:

  Láhve od nápojů
 


 Zavařovací sklenice
 


 Flakony
 


 Tabulové sklo

Žlutá
popelnice

M
odrá

popelnice
H

nědá
popelnice

H
nědá

popelnice
Černá

popelnice
Zelená

popelnice
Černá

popelnice

RO
STLIN

N
É

O
LEJE A TU

KY

Patří sem
:

 


 Přepálené rostlinné 
oleje a tuky 
v pevně uzavřených 
a neporušených 
PET lahvích

  

N
epatří sem

:
 × Linoleum
 × PVC
 × Pryžové výrobky
 × M

olitan
 × Videokazety
 × O

baly od olejů  
nebo silně znečištěné  
zbytky jídla

N
epatří sem

:
 × Sádlo a m

áslo
 × H

ydraulické oleje
 × M

otorové oleje
 × A

 další 
prům

yslové oleje
    

 

 × O
baly od nebezpeč-

ných látek

N
epatří sem

:
 × O

baly od nebezpeč-
ných látek
 × Plynové lahve
 × Kabely a dráty
 × Elektrozařízení

N
epatří sem

:
 × Znečištěný papír
 × Voskovaný papír
 × Papírové kapesníky  
a ubrousky

 × Pauzovací papír
 × U

hlový papír (kopírák)
 × Pořadače s kovovým

i 
kom

ponenty

N
epatří sem

:
 × M

aso, oleje a tuky
 × Cigaretové oharky
 × Sm

etky
 × Letáky a noviny
 ×Vlhčené ubrousky  
a vlhčený toaletní 
papír

N
epatří sem

:
 × Ú

sporné žárovky  
a zářivky

 × Stavební odpad
 × Vyřazená elektronika
 ×Papír
 ×Plast
 ×Sklo
 ×Bioodpad
 ×Kovy

N
epatří sem

:
 × Porcelán
 × Keram

ika
 × D

rátěné sklo
 × Zrcadla
 × Varné sklo
 × Zářivky a výbojky
 × Běžné žárovky
 × Televizní obrazovky 

 
a m

onitory

N
ejste si jisti, kam

 daný odpad patří? N
enašli jste ho uvedený výše? Poradím

e Vám
 na w

ebových stránkách w
w

w
.kam

tovyhodit.cz

JA
K

 SPR
ÁV

N
Ě TŘÍD

IT O
D

PA
D

Y!
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PLAST

Patří sem
:

 


 Sešlápnuté PET lahve
 


 Sáčky, tašky, fólie
 


 Polystyren
 


 Plastové obaly  
od potravin (kelím

ky, 
vaničky apod.)
 


 Plastové obaly  
od drogerie (m

ýdlo, 
čisticí prostředky,  
kosm

etika)
 


 CD

/D
VD

 obaly
 


 Strečové fólie
 


N

ápojový karton

KO
VY

Patří sem
:

 


 Plechovky od nápojů
 


 Konzervy od potravin
 


 H

liníková víčka  
od jogurtů
 


 Kovové uzávěry a víčka
 


 Kovové obaly  
od drogerie  
a kosm

etiky
 


 A

lobal

PAPÍR

Patří sem
:

 


N
oviny, časopisy, 

letáky
 


 Knihy
 


 Brožury
 


 Katalogy
 


 Kancelářský a balicí 
papír
 


 Čisté papírové obaly
 


 Karton a lepenka

BIO

Patří sem
:

  Zbytky jídel rostlinného
 

původu
  Zbytky ovoce a zeleniny
 


 Zbytky pečiva
 


 Květiny
 


  


 Čajové sáčky
 


 H

rnkové květiny  
včetně hlíny
 


 Papírové kapesníky, 
ubrousky a sáčky
 


 Skořápky od vajec  
a ořechů

SM
ĚSN

Ý
O

DPAD

Patří sem
:

  M
aso, kosti

 


 Sáčky z vysavače
 


 Sm

etky
 


 Popel
 


 H

ygienické pom
ůcky

 


 Běžné žárovky
 


 Čisticí utěrky a houby
 


 Keram

ika a porcelán
 


 Trus zvířat
 


Silně špinavé a m

astné 
obaly bez nebezpeč-
ných látek

SKLO

Patří sem
:

  Láhve od nápojů
 


 Zavařovací sklenice
 


 Flakony
 


 Tabulové sklo

Žlutá
popelnice

M
odrá

popelnice
H

nědá
popelnice

H
nědá

popelnice
Černá

popelnice
Zelená

popelnice
Černá

popelnice

RO
STLIN

N
É

O
LEJE A TU

KY

Patří sem
:

 


 Přepálené rostlinné 
oleje a tuky 
v pevně uzavřených 
a neporušených 
PET lahvích

  

N
epatří sem

:
 × Linoleum
 × PVC
 × Pryžové výrobky
 × M

olitan
 × Videokazety
 × O

baly od olejů  
nebo silně znečištěné  
zbytky jídla

N
epatří sem

:
 × Sádlo a m

áslo
 × H

ydraulické oleje
 × M

otorové oleje
 × A

 další 
prům

yslové oleje
    

 

 × O
baly od nebezpeč-

ných látek

N
epatří sem

:
 × O

baly od nebezpeč-
ných látek
 × Plynové lahve
 × Kabely a dráty
 × Elektrozařízení

N
epatří sem

:
 × Znečištěný papír
 × Voskovaný papír
 × Papírové kapesníky  
a ubrousky

 × Pauzovací papír
 × U

hlový papír (kopírák)
 × Pořadače s kovovým

i 
kom

ponenty

N
epatří sem

:
 × M

aso, oleje a tuky
 × Cigaretové oharky
 × Sm

etky
 × Letáky a noviny
 ×Vlhčené ubrousky  
a vlhčený toaletní 
papír

N
epatří sem

:
 × Ú

sporné žárovky  
a zářivky

 × Stavební odpad
 × Vyřazená elektronika
 ×Papír
 ×Plast
 ×Sklo
 ×Bioodpad
 ×Kovy

N
epatří sem

:
 × Porcelán
 × Keram

ika
 × D

rátěné sklo
 × Zrcadla
 × Varné sklo
 × Zářivky a výbojky
 × Běžné žárovky
 × Televizní obrazovky 

 
a m

onitory

N
ejste si jisti, kam

 daný odpad patří? N
enašli jste ho uvedený výše? Poradím

e Vám
 na w

ebových stránkách w
w

w
.kam

tovyhodit.cz

JA
K

 SPR
ÁV

N
Ě TŘÍD

IT O
D

PA
D

Y!



Dobře naladěné divadlo

PRINCEZNA ČOKOLÁDA

Město Mníšek pod Brdy Vás zve v sobotu

11. března 2023 od 10 hodin
do Velkého sálu Pavilonu ZŠ na pohádku

Půvabná, výchovná pohádka o jedné princezně, která 
má ráda jen sladkosti, bonbony a hlavně čokoládu.

Vstupné dobrovolné

má ráda jen sladkosti, bonbony a hlavně čokoládu.


